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..................972  85 06 63  /  699  460  133 (24 hores)

re c to r ia ....................................................972  85 00  61
Enher (avaries)....................................... 900  77  00  77
Comissaria Sta. Coloma de Farners . . 972  84 2 7  57
Fax Comissaria Sta. C o lo m a ..............972  84 22  01
Bombers Maçanet de la S e lv a ........... 972  85 8 8 28
Veterinari (consultes p riv a d e s )........... 972  85 01 14
..................................................................... 972  85 8 7  85

Correus i Telègrafs.................................. 972  85 11 33
Horari: de dilluns a divendres de 8 :30  a 14:30 

i dissabtes de 9 :30  a 13)

Farmàcies  

' de guàrd i a

En aquest número de El Rec Clar 
no figuren les guàrdies de les 
diferents farmàcies, ja que, a 
l'hora de tancar aquesta edició 
de la revista, no disposem de 
la nova distribució, a causa de 
la modificació que suposarà  
l'obertura d'una segona farm à
cia a Maçanet i la d'una tercera 
a Vidreres.

MAÇANET DE LA SELVA, F a rm à c ia  r ie ra : 

Plaça M ajor, 15 - 972 85 80  71

RIUDARENES, FARMÀCIA M A S ó :

Ctra. Santa Coloma, 34 -972 85 61 37

SILS, FARMÀCIA ALTIMIR:

Ctra. Santa Coloma, 4  - 972 8 5 30 38

VIDRERES, FARMÀCIA MORÉ:

Catalunya, 48  - 972 85 05 75

VIDRERES , FARM ÀCIA VILARDELL:

C arre r de G irona , 3 7  - 9 72  8 7  5 0  09

Hora r i s  

de se r v e i s

OFICINES MUNICIPALS Estiu: de 

dilluns a divendres, de 8 del matí a 

3 de la tarda. Hivern: de dilluns a 

divendres, de 9  a 2 del matí i de 3 a 

6 de la tarda.

BIBLIOTECA MuNICIPAL De dilluns 

a dissabte, de 10 del matí a 1 de la 

tarda i de 4  a 8 del vespre

ALCALDIA, GOVERNACIó, 

PERSONAL (Ruth Rosique) dimarts i 

dijous 9-13 i hores convingudes 

URBANISME, OBRES I SERVEIS, 

HISENDA

(Jaume Figueras) dimarts 17-18 i 

hores convingudes 

ESPORTS, ENTITATS,

COMUNICACIÓ I INFORMACIÓ I 

CULTURA (Jaume Camps) dimarls 21-22 

i hores convingudes 

SANITAT, TERCERA EDAT, SERVEIS 

SOCIALS, ACOLLIDA, COMERÇ 

(Lluís Ferrer) dilluns 18.30-20.30 i 

hores convingudes 

URBANISME, HABITATGE, MEDI 

AMBIENT, PATRIMONI, MEDI RURAL 

I TURISME (Jordi Pruneda) dimarts 

17-19 i hores convingudes 

ENSENYAMENT, FESTES, JOVENTUT 

I CULTURA

(Anna Viader) dijous 20-21 i hores 

convingudes

SERVEIS TÈCNICS (Lluís Lloret i Quer, 

ARQUITECTE TÈCNIC, I Jordi Llinàs 

i Joana, ARQUITECTE TÈCNIC, 

INSPECTOR D'OBRES) Dimarts, 

dimecres i dijous, de 2 a 3 de la 

tarda i hores convingudes.

SERVEIS SOCIALS (ASSISTENTA 

SOCIAL) Dijous, de 9  del matí a 2 

de la tarda.

JUTJAT DE PAU Dilluns, dimecres i 

divendres, de 9  del matí a 2 de la 

tarda.

RECOLLIDA DE TRASTOS VELLS 

Segon i últim dimecres de cada mes.
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Un nou canvi de 
El Rec Clar

EL CONSELL DE REDACCIÓ

Aquest que teniu a les mans és el primer El Rec Clar a tot color. 

Fa tres anys vam començar el pas del blanc i negre cap a la 

policromia quan vam introduir el color a la portada. Ara, grà

cies a les millores tècniques de la impremta que confecciona la 

nostra revista, s'ha reduït sensiblement la diferència econòmica 

que representa l'edició a tot color i d'aquí que ara puguem dis- 

frutar-lo a totes les planes. Veureu com millora espectacularment 

la resolució i la qualitat de les fotografies i, per tant, la revista en 

conjunt es fa molt més llegidora.

També hi veureu dues novetats més. La primera és el disseny 

general, lleugerament retocat per aprofitar millor les possibilitats 

que ofereix el treball amb el color. La segona és el retorn de la 

secció "Des de la casa de la vila". Continua essent una secció de 

la revista però el color diferenciat de les seves planes ja delata 

el caire d'independència que li volem donar. Són relativament 

poques pàgines per tot el moviment informatiu que genera l'ac

tuació tant de la junta de govern com dels grups polítics a l'ajun

tament, però des del consell de redacció creiem que en benefici 

de l'equilibri general de la revista (El Rec Clar és una revista, no 

un butlletí municipal) aquesta secció ha de tenir unes dimensions 

perfectament delimitades i inevitablement reduïdes (la junta de 

govern té a la seva disposició quatre planes i cada grup polític 

amb representació al consistori, una).

Malgrat totes les novetats, el que intentem que no canviï és l'espe

rit de la revista, que hem procurat mantenir des del seu naixement 

fa gairebé deu anys: que sigui un mitjà independent d'informa

ció i expressió per a qualsevol persona, entitat o agrupació del 

nostre poble.
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Del 2 de juliol al 10 d'agost ha tingut lloc la tercera campanya d'excavacions arque
ològiques al castell de Sant Isc le . Patrocinada per l'Ajuntament, com cada any, s'ha  
efectuat mitjançant tres torns de camp de treball (e n gu a n y  un de català, un d 'espa
nyol i un d 'internacional) gestionats pel Grup d'Esplai Vidrerenc.

Els treballs s'han desenvolupat en diversos sectors. Per una 
banda, s'ha enllestit l'excavació del pati interior porticat 

(sector 1), en el qual van quedar pendents algunes tasques 
després de la campanya de l'any 2006. En segon lloc, 
s'ha excavat íntegrament la torre de l'homenatge (sector 
5) i s'ha continuat treballant a l'ala oest del recinte princi
pal del castell (sectors 4 i 6), on també s'hi havien iniciat 
els treballs l'any passat, tot i que aquí es trobaven més 
endarrerits. Finalment, s'ha descobert i excavat la major 

part d'una estança ubicada a la raconada nord-oest del 
recinte principal (sector 7), descoberta aquest any.

Les tres sitges 
i el paviment de pati interior
En el pati, situat a la banda nord del recinte principal 
del castell, l'any passat es van excavar l'enderroc i el 
nivell d'abandó, de tal manera que van quedar al des
cobert la seva estructura, restes de pavimentació i dues 
sitges (vegeu El Rec Clar núm. 36). Per a aquest any es 

preveia l'excavació d'aquestes sitges i de les restes de 
pavimentació fins arribar arreu al subsòl natural i poder 
donar ja per tancat aquest sector, com així ha estat, tot

i la sorpresa de l'aparició d'una tercera sitja.

A dalt: Un 
moment de 
l ’excavació 

d’aquest any.

A la dreta: 
Excavació 

d’una de les 
sitges del pati.



Les sitges són uns dipòsits d'una forma que pot ser 
més o menys globular o cilíndrica, excavats en el 

subsòl i que tenien la funció d'emmagatzemar gra 
(cereals, normalment) per al seu posterior consum, 

replantació o comercialització. No és estranya la 
presència de sitges en el castell, ja que en elles s'hi 
emmagatzemava el gra procedent del cobrament 

d'impostos als pagesos per part dels senyors feu
dals. Les tres sitges excavades enguany presenten 
característiques i cronologies diferents. La primera, 
situada al centre del pati, es pot datar al segle XIII i 
és la més gran, ja que té un diàmetre màxim d'uns
2 m i una profunditat superior als 270 cm (no s'ha 

pogut acabar d'excavar a causa del perill d'eslla
vissada de les seves parets). La segona sitja, situada 
al sud-est, és de finals del segle XIV-principis del 
XV, i té un diàmetre d'entre 180 i 200 cm i una 
profunditat de 260 cm. Finalment, la tercera sitja, 
més petita, s'ha trobat al sud i a tocar de la primera, 
s'ha pogut datar al segle XIV i té unes mides de 140 
cm de diàmetre màxim i 120 de fondària.
Pel que fa a les restes de pavimentació, en part mal
meses per aquestes sitges, eren simples nivells de 
calç i es conservaven sobretot a la zona nord-oest i 
central del pati. Tots dos eren del segle XIII o anteri
ors i, un cop excavats, s'ha arribat arreu al subsòl 
natural, de manera que s'ha donat per enllestida 
l'excavació del pati.

La torre de l'homenatge 
i el cementiri anterior al segle XI
La torre de l'homenatge (sector 5) està situada al 
sud i a tocar del pati, al qual delimita per aquesta 
banda. De la torre se'n conserven només els dar
rers 150 cm, ja que fou enderrocada al segle XIII 
arran de les reformes que van suposar l'enderroc 
del primer castell, del segle XI, al qual pertanyia la 
torre.
Un cop enretirada la capa superior vegetal que 
cobria la torre, s'ha pogut deixar al descobert la 
pràctica totalitat d'aquesta construcció de quasi 8 
metres de diàmetre. El primer que s'ha evidenciat és 
que a sobre de les seves restes s'hi va construir una 
escala de pedra que permetia pujar a un segon pis 
-actualment perdut- que es trobava aguantat sobre 
un pilar de pedra i morter, també construït sobre les 

restes de la torre. També cal remarcar que al sud-est 
i molt a prop de la torre (però fora del seu períme
tre) han quedat al descobert en part les restes d'un 
possible forn domèstic, que seran totalment delimi
tades i excavades posteriorment.
A  l'espai interior de la torre s'hi ha documentat un 
nivell de circulació del segle XV i un farcit d'anive
llament de principis del segle XIII, del moment en 
què aquesta construcció fou enderrocada i colgada. 
Un cop assolit el nivell de fonamentació de la torre, 
on esperàvem trobar ja la roca del turó, s'ha pro
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duït una de les troballes més interessats de la cam
panya, ja que han aparegut les restes inesperades 
d'un cementiri anterior a la construcció de la torre i, 
per extensió, del castell del segle XI. Concretament, 
s'han descobert les restes de cinc enterraments, un 
dels quals molt malmès per la mateixa torre, que 
corresponien a quatre adults i un infant, orientats en 

direcció est-oest i sepultats en fosses excavades en el 
subsòl natural, llevat d'un, que es trobava ubicat dins 
d'una fossa delimitada amb pedres. Un cop excavats 
aquests enterraments, s'ha pogut donar per enlles
tida l'excavació de la torre.
La importància d'aquesta descoberta és enorme, ja 
que permet pensar en l'existència d'una esglesiola 
anterior al castell en aquest indret i, probablement, 
d'un petit assentament -un poblet- al seu voltant,

als habitants del qual podrien molt bé pertànyer els 
enterraments que hem documentat. No seria estrany 

que fos aquesta església més antiga la que va donar 
al castell el nom i l'advocació de la seva capella i a 
tot Vidreres el seu patró. Quedem, però, a l'espera 
de noves troballes per confirmar-ho.

L'ala oest del recinte principal
L'ala oest (sectors 4 i 6) és un gran rectangle de 
quasi 30 metres de llargada per 4 d'amplada situat 
a ponent del pati -amb el qual es comunicava mit
jançant el porticat- i de la zona de l'entrada, de la 

qual el separava un mur cec. S'estén longitudinal- 
ment per quasi tot el costat oest del recinte principal 
del castell, des de la muralla sud fins a 4 metres de 
la muralla nord, de la qual la separa l'estança nord-

L’estança nord-oest 
al final de l ’excavació 
d’enguany. El pilar de 
la part superior dreta 
pertany al racó nord- 

oest del porticat del pati.

6



oest (sector 7). Tota l'ala s'ha trobat coberta per un 
gran enderroc, en part ja extret l'any passat, que 
aquest any s'ha acabat d'enretirar.

Donades les grans dimensions d'aquest enderroc és 
aquí on s'han concentrat la major part dels esforços 

físics del personal del camp de treball. Tot i així, 
hi havia tanta feina a fer-hi que, si bé s'ha pogut 

excavar quasi tot l'enderroc, s'ha hagut de deixar 
per a la propera campanya l'excavació del nivell de 
la teulada caiguda que ha anat apareixent a sota, a 
quasi 2 metres de fondària respecte a la cota inicial. 
Cal remarcar que l'excavació en aquest sector ha 
permès el descobriment d'una darrera pilastra (la 
més meridional) del porticat que el delimita per la 
banda est. Igualment, a la muralla sud s'han pogut 
documentar tres espitlleres que defensaven l'entrada 

al castell.

L'estanca nord-oest*

A l'extrem més septentrional d'aquesta ala oest, l'ex
cavació de l'enderroc ha permès la descoberta d'una 
estança (sector 7), ubicada per tant just a la raconada 
entre les muralles nord i oest del recinte principal del 
castell. De planta lleugerament rectangular i d'uns 20 
metres quadrats de superfície, aquesta estança està 
delimitada al sud i a l'est per sengles murs construïts 
entre els esmentats panys de muralla i la pilastra de 
l'angle nord-oest del pati porticat.

L'habitació ha estat excavada quasi en la seva totali
tat. Ara com ara podem parlar d'un abandó situable 

a partir de la segona meitat del segle XV i d'un nivell 
d'ocupació que hem de datar, com a molt, a princi
pis del segle XIII. Tanmateix, no s'ha arribat encara al 

subsòl natural, per la qual cosa ha restat per a la pro
pera campanya l'excavació dels nivells més antics.

Conclusions
La campanya d'enguany, per tant, ha estat enorme

ment positiva, tant pel que fa al coneixement de l'evo
lució històrica del castell com a la seva documentació 

arqueològica.
Sens dubte, com ja hem comentat, una de les dades his
tòriques més destacables és la certesa que el castell fou 
construït al segle XI sobre un jaciment anterior, del qual 
n'hem descobert part del cementiri. Ara com ara, des
coneixem si aquest jaciment estava format només per 
una esglesiola, a redós de la qual hauria sorgit aquest 
cementiri, o bé si hi havia un petit nucli de població al 
seu voltant. Sigui com sigui, aquestes troballes ajuden 
a explicar perquè el castell s'anomena "de Sant Iscle", 
donat que reforcen la hipòtesi de l'existència prèvia 
d'un temple dedicat a aquest sant, del qual el castell 
n'hauria pres el nom i l'advocació de la capella.
Pel que fa a l'evolució històrica, s'ha consolidat la 
hipòtesi que el castell fundacional, del qual en conei
xem de moment només la torre de l'homenatge, fou
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enderrocat a principis del segle XIII per construir una 
nova fortificació, de planta rectangular i articulada 
entorn d'un pati interior porticat adossat a migdia a 

les restes de l'esmentada torre. Aquest pati, a banda 
d'il·luminar i airejar les estances del seu voltant, servia 

de magatzem del gra recaptat pel castell, com han 
posat de manifest les tres sitges descobertes.
El diferent moment d'inutilització d'aquestes tres 
sitges (s.XIII, s.XIV i finals del s.XIV-principis del 
XV) evidencia la dilatada etapa de funcionament 

d'aquest pati, que la campanya de l'any 2006 ja 
va posar de manifest que es va abandonar (com 
probablement tot el castell) a principis del s. XVI. 
Unes altres troballes interessants han estat les que 
s'han efectuat a la zona de la torre de l'homenatge,

construïdes amb posterioritat al seu enderroc. Per 
una banda, l'escala que testimonia, juntament amb 

les restes d'una petita pilastra propera, l'existència 
d'un segon pis, totalment perdut. Per altra banda, 
l'estructura del que sembla un forn domèstic, que 
ens podria delatar l'existència, en aquella zona al 
sud-est de la torre, d'un sector del castell destinat 
a la cuina, que caldrà documentar en futures exca

vacions.
Finalment, cal remarcar que la descoberta de l'ha
bitació nord-oest ens ha permès la documentació 

de la primera de les diverses habitacions en què 
se subdividia l'espai interior del castell, adossades 
contra la cara interna de la muralla i articulades a 
l'entorn del pati interior.

Ü
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L’Elvi Serra Llopart...
La creativitat en persona

M O N ICA GARCIA

L'Elvi Serra va néixer a 
Vidreres ara fa cinquanta-dos  
anys. Va casar-se i va tenir 
dos fills. De ben joveneta va 
estar treballant en una oficina  
i ,  més tard, obriria la seva 
pròpia joieria, on ella m ateixa  
dissenyava moltes de les seves 
arracades, p e n jo lls . . .  però per 
diferents raons va començar  
a treballar en el món de la 
confecció, a ix í que, juntament 
amb la Montse Pujol, va tancar  
la botiga i va posar-se en el 
món tèxtil. Ara dedica el seu 
temps a portar l'administració  
del menjador de les e s c o l e s .

Aquesta crea tiv ita t per dissenyar, aquestes 
idees... d 'on  sorgeixen?
Bé, no he estudiat res relacionat amb disseny o dibuix 

per poder crear les meves disfresses. A mi sempre m'ha 
agradat molt dibuixar i crec que, gràcies a això, tinc més 

facilitat. Moltes vegades em fixo en objectes que em trobo 
passejant, en aparadors de botigues, com una bossa, 
una cistella de fruita..., entre altres coses i me les imagino 
com a possible disfressa. Després les dibuixo, faig patró i 
començo a fer la disfressa en la talla que necessiti.

D'on prové aquest lligam amb les disfresses?
Del carnaval, del Ranxo, m'agradava participar en 
aquestes activitats. Ja de molt petita anava a veure 
les disfresses. Em divertia disfressant-me i podent-hi 
participar. Trobo que és un tema que està arrelat, molt 
relacionat amb el poble.

Q uina va  ser la teva prim era disfressa?
La meva primera disfressa era de charleston, va ser 
quan jo tenia uns quinze anys. Em vaig disfressar amb 
una amiga, la Montse Oliveres, ella anava de noi i jo 
de noia. Vam aprendre uns passos i vàrem representar 
una mica el vestit.

i en les carrosses de l'escola?
Si no ho recordo malament, crec que va ser l'any 
que anaven d'astronautes o planetes. Hi havia tot un 
seguit de pares que participaven, que col·laboraven. 
Les dones feien més la feina de disfressa i els homes 
la part de les carrosses, però bé, crec que va ser 
l'any que anàvem disfressats d'instruments de l'es
cola, quan les dones van participar en les manuali- 
tats de la carrossa. Una feia el pegament, l'altra la 
maquineta.
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Què t'estim es més: dissenyar, confeccionar
o m ostrar la disfressa per la passarel·la?
M'agrada tot excepte passar per la passarel·la. Sóc 
d'aquelles que m'estimo més veure la feina acabada 
des de les cadires, amb el públic. Amb aquest punt de 
vista puc veure com queda finalitzat tot el nostre esforç. 
S'aprecia millor com queda el vestit amb els llums, com 
representen els nens el ball,. clar, si em poso a l'es

cenari, o jo disfressada, tot això no ho puc valorar. 
Penseu que és una feina que comencem al setembre, 
agafem idees, ens reunim tots per parlar-ne i, finalment, 
ens posem a treballar, moltes i moltes hores.

De les disfresses que vas d issenyar p a rti
cularm ent, quina va  ser la que més et va  
agradar?
Molt difícil, molt d ifíc il.  perquè totes són disfresses de 
moltes hores, molt d'esforç i entusiasme. Te'n podria 
dir diverses, així com les de grup, quan vam fer la que 
hi havia el didal, el centímetre, el fil... també la que 
va ser molt espectacular va ser la dels caballitos, em 
va dur molta feina el fer les cordes, detalls molt petits 
que necessitaven molta paciència. Ara, això sí, anar 

a dormir a les cinc, a les sis del matí... cap al mes de 
desembre. moltes vegades.

Què t'ha suposat el fet de participar en les car
rosses?
Per a mi molta il·lusió. M'agrada molt veure els nens 
disfressats, ballant, les carrosses. Bé, i jo també em 
disfresso, salto i ballo.

i tema premis...?
Bé, sempre hem ocupat les primeres posicions. Si no 
hem estat els primers hem quedat segons. Sempre he 

participat a Vidreres, no m'agrada anar a altres llocs, 
bé, l'any passat vam anar disfressades de ratpenat a

p i la Núria disfressats 
Ànec Donald i de Daisy (1985).
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Lloret, però enlloc més. M'estimo més participar pel 
poble. Més aviat m'ho agafo com un hobbie, perquè 
m'agrada.

Sabem que recentment estàs dintre de l'asso
ciació de les dones de càncer, com es va in i
ciar aquest col·lectiu, quina tasca realitzes?
A Vidreres no teníem cap associació d'aquesta mena, 
va ser des de Girona, que uns amics de la M. Carme 
li varen demanar per fer una tasca semblant al poble. 
Ella va fer córrer la veu i com a mi m'agrada parti
cipar i ajudar en diferents activitats, doncs em varen 
comentar si em semblava bé. Els tràmits burocràtics, 

la paperassa, la porta més aviat la M. Carme, però 
el tema de la comptabilitat la portem una mica entre 

totes. Jo més aviat faig activitats més feineres.

i per acabar, una a n è c d o ta .
Va ser aquell any en el qual ens vam disfressar de 
granotes, fetes d'espuma. Per mala sort, el temps no 
ens acompanyava gens i vàrem quedar tots ben xops. 
Veies com les cares de les granotes anaven quedant 
amarades i el seu cap s'anava xafant i xafant cada 
vegada més. Per una part, em sabia greu perquè pen
sava en la feinada que ens havien dut i la pluja les feia 
malbé, però per una altra part no podia aguantar-me 
el riure, ja que veia els nens ballant i saltant amb el 
cap de la disfressa plena de bonys. Semblaven gra
notes tontes...
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Ruth Rosique
A lca ld ia , governac ió , persona l

Jaume Figueras
Urban ism e, obres i se rve is , h isenda

Jaume Camps
Esports, en tita ts , 

com un icac ió  i in form ació

4 *
*é * * 

W

Lluís Ferrer
San ita t, te rcera  edat, se rve is  

soc ia ls , aco llida , com erç

Jordi Pruneda
Urban ism e, hab ita tge , m edi am b ien t, 

patrim on i, m edi rura l i tu r ism e

Anna Viader
Ensenyam ent, festes, 

jo v en tu t i cu ltura

REGIDORIES
Resum de l'acció de govern municipal fins el 30 de setembre de 2007 

COMERÇ

S'han m antingut converses amb l'Associació de 
Comerciants per inform ar de l'estudi de v iabilita t que 
s'està portant a terme i que molt aviat es podrà posar 
en pràctica, com també escoltar propostes i neces
sitats que s'estudiaran a fi de m illorar la imatge del 
comerç a Vidreres. S'ha assistit a la Fira del Cava i el 
Salsafí i es pensa col·laborar amb el comerç del poble 
amb to t el que sigui possible.

TERCERA EDAT

Es té molt interès en poder fe r realitat, de cara al 
proper any, les obres de millora i ampliació de la Llar 
de Jubilats. El projecte s'està estudiant amb interès, 
alhora que es prepara la festa dedicada a la vellesa i 
que se celebrarà el proper dia 4 de novembre.

BENESTAR SOCiAL - iMMiGRACiÓ

Fa un mes la Sra. Teresa Fernandez, el coordinador 
d 'aquest àm bit en el Consell Comarcal de la Selva, 
Sr. Collell, i les assistentes socials de V idreres, van

te n ir una entrevista amb la consellera de Benestar 
Social per tal de rea litzar una anàlisi de la s itua 
ció actual i dels casos més preocupants que tenim  
actualm ent.
Així mateix, s'estudia ampliar els ajuts socials en nous 
programes dels quals ja s'informarà.
Sobre el tema de l'acollim ent als nouvinguts, s'està 
u ltim ant una guia de Vidreres que reculli serveis, 
ensenyament, drets, obligacions, etc., traduïda en 
diferents idiomes, que es podrà repartir abans de 
final d'any i per la qual ja  es disposa de subvenció.

SANiTAT - GERiATRiA

A fi de parlar i estudiar temes tan im portants com el 
de disposar d'ambulància, millora del CAP de V idre
res i d'altres, s'han m antingut contactes amb les 
màximes responsables de l'Àrea de Salut, Sra. Anna 
López i Sra. Maria Josep Campmajó. Quan es disposi 
de més informació la farem arribar puntualment. 
Referent al Geriàtric, s'està pendent de poder parlar 
amb la Sra. Marina Geli. Tan bon punt ens doni visita, 
se li exposarà el nostre projecte per tal que ens 
assessori i ajudi a poder tirar-lo  endavant.
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EDUCACiÓ

Vàrem anar al Consell Escolar de l'IES Vidreres. Va ser 
un consell de presentació: número d'alumnes, horari, 
professorat, cursos, activitats,... Els membres de I'AMPA 
i l'equip directiu van destacar la necessitat de contactar 
amb l'Ajuntament de Maçanet perquè es faci un centre 
d'educació secundària (només els 4 cursos d'ESO).
S'ha redactat un informe sobre l'escola Sant Iscle fet pels 
serveis tècnics de Vidreres i s'ha reparat la teulada, pel 
paleta Lluís Vila. Aquest informe s'ha enviat a la direcció 
de l'escola, l'AMPA i Educació de Girona.
S'ha fet neteja al Salvador Espriu amb una empresa con
tractada, ja que aquest any tots els cursos tenen dues 
línies. També hi ha anat el Vilar a fer la jardineria.
Es va mantenir una reunió amb la direcció del CEIP Sal
vador Espriu en la qual es va acordar contractar algunes 
hores més una persona per a la neteja, ja que s'ha col- 
locat un nou mòdul i s'han dividit algunes aules.
Per altra part, cal ressaltar que començaran les obres 
d'ampliació de l'escola a partir del desembre-gener.
S'ha fet la jardineria també de la Llar, l'escola Sant Iscle 
i l'IES.
A causa de la baixa d'en Dani Cachinero, conserge 
d'escola, s'ha contractat Raül Sacasa per cobrir la 
substitució.
S'ha contactat amb l'alcalde de Maçanet per parlar 
sobre la urgència de la construcció d'un centre d'educa
ció secundària a Maçanet. L'alcalde ja tenia prevista una 
visita amb el delegat d'Educació a Girona, el Sr. Otero.
El dijous 13 de setembre, els arquitectes que han de 
fe r la Llar d 'In fan ts van anar a Girona a v is ita r dues 
llars per prendre-les com a model.
Els va fer la visita la directora de cada Llar i també la 
directora de Vidreres, la Mercè Mateu.
S'ha aprovat el pressupost de l'escola de música de 
Vidreres.
S'ha lloga t un te rre n y  per in s ta l·la r un mòdul p re 
fab rica t per a la Llar d 'In fa n ts  per al curs 2007 
2008. Aquest lloguer no ha dob la t el preu, que 
és el que s'indicava en el contracte  s ignat amb 
l'a n tic  govern m unic ipa l. En aquest sen tit, s'ha 
passat de 600 € a 800 €.
S'ha revisat si les te rres  que s'han d iposita t da r
rere de l'IES poden a fectar en cas d 'inundació. 
La brigada ha fe t la neteja perim etra l a l'IES, per 
m in im itza r els efectes de l'a igua.
S'han realitzat les inscripcions per als cursos de català 
bàsic del Consorci per la Normalització Lingüística.
La reunió del tribunal per a l'avaluació de les sol- 
licituds per als ajuts a les Llars d 'Infants va dictaminar 
que, de les 12 sol·licituds, 5 s'hi poden acollir perquè 
reuneixen les condicions publicades en el barems.

JOVENTUT

El dimecres 12 de setembre es va assistir a la reunió 
de Joventut al Consell Comarcal de la Selva. Va ser

de presentació i es va parlar de diversos programes 
que realitzen. Posteriorment, es farà un estudi i es 
valorarà els que es considerin més interessants. Es 
va poder constatar que alguns municipis no tenen el 
Pla Local de Joventut. En el cas de Vidreres sí que el 
tenim. En aquesta reunió del Consell, es va destacar 
que es farien, al Centre Cívic de Vidreres, les jo rn a 
des de Consum durant el proper mes de març.

CULTURA

Es comprarà per a la biblioteca una nova bústia de 
retorn en la qual es podran tornar els llibres, cd's, 
dvd's..., durant les 24 hores.
Es gestionarà quines activitats culturals es faran els 
mesos de novembre i desembre al teatre del Casino. 
En aquest sentit, s'estan fent les gestions per legalit
zar la pista del Casino per fe r concerts.
Es tira endavant l'obra de fe r l'equipament intern 
de can Turronet, perquè es pugui començar el curs 
2008-2009 de l'escola d'adults, la UEC i sales per a 
entitats.
S'estan portant a terme trobades i entrevistes amb 
les diferents entitats, a fi i efecte d'anar coneixent la 
problemàtica de cadascuna i veure d 'a judar i m illorar 
amb to t el que sigui possible.

FESTES

S'ha fet una valoració molt positiva de la Festa Major. 
En tots els actes l'assistència ha estat nombrosa i no 
hi ha hagut incidents. En aquest sentit, s'ha fet una 
reunió amb la Comissió de Festes sobre els aspectes 
positius i negatius de la Festa Major. Falta fe r una altra 
reunió de valoració amb les entitats que hi han partici
pat. Ja s'està treballant en la festa de l'any vinent amb 
la contractació dels grups.
S'han aprovat les necessitats i despeses per a la 
Festa del Cava i Salsafí.
El dimarts 11 de setembre es van fe r els actes de la 
Diada. En tots hi van assistir representants de l'A jun
tament.
S'ha acordat gestionar el lloguer o deixar els terrenys 
per habilitar un pàrquing per a la Festa Major: camp 
Silveri, camp Artau, Mazona (en procés) i, alhora, 
arreglar la zona d'arbres a prop del Rec Clar, zona Font 
del Pla.
S'ha decidit la compra de rentaplats per als gots de 
Festa Major.
S'ha establert una reunió d'hereus i pubilles. Pre
sentarà l'acte en Marc Ball·llosera i vindran hereus i 
pubilles de Vilassar de Mar.

iNFORMACiÓ i COMUNiCACiÓ

S'ha aprovat el pressupost per fer el Rec Clar en color. 
Referent a la megafonia, s'està preparant un pressu
post del cost que seria revisar l'actual circuit i ampliar en 
alguns carrers que no n'hi ha.

I
El Rec Clar • REVISTA DE VIDRERES • N ú m . 39 • O c tu b re  2007 1 3

De
s 

de 
la 

Ca
sa

 
de 

la 
V

ila



De
s 

de 
la 

Ca
sa

 
de 

la 
V

ila Es portarà a terme el canvi de la centraleta de te lè 
fon de l'A juntament, ja  que fa temps que l'actual no 
acaba d'anar bé i es perden trucades.

GOVERNACiÓ

Per la Diada de l'11 de Setembre es va fe r un acte 
institucional que va constar d'una trobada a Terra 
Negra dels 4 municipis que conflueixen en aquesta 
zona: Caldes de Malavella, Tossa de Mar, Llagostera 
i Vidreres.
Aquest és el cinquè any que s'organitza i cada any 
ho fa un m unicipi. Enguany, li va tocar a Vidreres. 
L'alcaldessa, Ruth Rosique, va d ir un discurs am e
n itzat per dues noies que van tocar el violí.
A continuació, els Ranxers de V idreres van orga
n itzar una botifarrada per a tota la gent que va 
partic ipar en l'esm orzar popular.
Els actes que van continuar en el dia de la diada 
van ser: lectura del m anifest i ofrena floral al C/ 11 
de setem bre; verm ut a la pista del Casino la Unió; 
sardanes; i teatre  amb l'obra "Lorca eran todos" 
de la companyia de Pepe Rubianes.
S'ha porta t a term e una reunió amb d irectius de 
Mercadona per solucionar la problemàtica de c ircu
lació i carros abandonats al carrer durant les nits i 
els caps de setmana.
El Consell Comarcal de la Selva ens van c ita r per 
celebrar el "Premi a la In iciativa Comercial i als 
establim ents comercials centenaris".
La Generalitat de Catalunya ens ha incorporat en 
una prova p ilo t que faran en l'avantpro jecte  de la 
Llei d 'urbanitzacions.
S'han tre t els parquím etres de les zones blaves. 
Estem pendents de decid ir fina lm ent com reorde
nar el centre del poble.
El proper mes d 'octubre s'augm entarà la plantilla 
dels v ig ilan ts amb un agent més per reforçar els 
serveis.

u r b a n ís m e

Es gestiona que el desdoblament de la C-35 tingui 
en compte la passera de can Manlleu i una vorera de 
trànsit no rodat al pont de la C-63.
Pel que fa al desdoblament de la N-II, s'ha demanat, 
per mitjà del CILMA, que també es tinguin en compte 
la vorera de trànsit no rodat al pont entre can Castells 
i els bombers i la passera al camí vell de Sils (Mobles 
Butinyà). Alhora, hem sol·licitat al Consell Comarcal 
un projecte de via verda per al triangle Vidreres-Sils- 
Maçanet, que travessa la N -II pels dos passos.
També demanem un projecte per a minideixalleria i 
caseta per a la brigada a Aiguaviva.
En una entrada de Mas Flassià s'ha col·locat un con
tenidor per a brossa vegetal, que es buida (quan és 
ple) a un ritme d'una vegada cada tres dies (almenys, 
d'entrada, feia falta).

Rescindim el contracte d'obra per posar plaques solars 
per a l'aigua calenta al pavelló i als vestidors de la 
piscina, a fi de poder-lo tornar a licitar. D'aquesta 
manera, ara es partirà d'un projecte executable i ajus
ta t a la subvenció que el finança.
Respecte a la recollida selectiva de deixalles, tenim 
vint àrees d'aportació a to t el poble, però només set, 
de propietat municipal, són completes. Si es compren 
vuit contenidors més i se'n redistribueixen d'altres es 
poden completar nou àrees noves, i si se'n compren 
onze més es poden completar les quatre restants.
Es porten a terme gestions perquè els nous edificis 
municipals (ara nova llar infantil) es dissenyin per 
estalviar energia i per usar energies renovables, i se 
segueixin altres mesures d'ambientalització.
Pel que fa a l'aigua, s'estudia una diagnosi del Servei 
Integral d'Aigua que una consultora municipalista va 
fe r fa un any per a l'ACA. Les conclusions provisionals 
són greus:
a. L'aigua és el p itjo r problema, el més insostenible 
des de la capa freàtica, el més abandonat, descapi- 
talitzat i mal gestionat en relació amb els estàndards 
moderns. Serveix per tira r com fa deu o vin t anys, 
però no per afrontar el creixement que han tingut el 
poble i les urbanitzacions.
b. Ara es cobra l'aigua a 0 ,25 /m 3, mentre que als 
pobles ben gestionats se'n cobra almenys 0,75, i més 
d'1 euro quan és de gestió privada. Fins i to t sense 
capitalitzar, ara perdem diners -m o lts -  amb l'aigua.
c. No sabem què tenim , no hi ha cap plànol complet 
i d ig ita litzat de la xarxa.
S'ha contractat un pla de jardineria sostenible per 
al poble. S'adaptaran i milloraran les zones verdes i 
la jardineria per estalviar aigua i manteniment, i per 
usar la planta autòctona (xerojardineria), tan t en les 
que ja  hi ha com en les que les promotores hagin 
de construir en les noves actuacions urbanístiques. 
S 'invertiran gairebé 8.000 euros en la planificació de 
totes les zones verdes i en la millora del contracte de 
manteniment de jardineria amb El Vilar. La perspec
tiva per al 2008 és contractar un tècnic/a ja rd iner 
en plantilla per portar tota la jardineria amb aquest 
model sostenible.
S'ha demanat a Janus (arqueòlegs) i a la Diputació de 
Girona que estudiïn el projecte per convertir la torre 
del Castell en un mirador, si es pot intensificar l'ex
cavació dels propers anys, i, si cal, començar un pla 
d'usos de la zona del Castell, Llobet i Pi de la Lliura.
La Generalitat ha escollit Aiguaviva entre diverses 
urbanitzacions per fer-hi una prova pilot per a la nova 
llei d'urbanitzacions (una mena de Pla de Barris per a 
urbanitzacions impossibles).

Novetats del Castell
S'ha demanat al Servei de Monuments de la D iputa
ció de Girona que faci un projecte de consolidació i de 
mirador a la torre. Alhora, aquest ens recomana:
• Resoldre la propietat: de comprar a un mínim de

50 anys (ara queda un any).
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• Seguir el pla director de la restauració.
• Demanar reunions per obtenir l'1 % cultural 

(Generalitat, Subdelegació del Govern).
• Fixar una partida de consolidacions urgents per a 

la propera campanya.
• S'ha acordat una cita, a m itjan novembre, amb 

tots els regidors/es de medi ambient dels set 
municipis de l'Ardenya per considerar com es pot 
orientar el tema. Sembla que la m illor opció, per 
les consultes que s'han fet, seria demanar que 
l'Ardenya entrés al Consorci de les Gavarres.

• Se segueixen les gestions per veure si es pot 
terraplenar els horts de Pere Pau:

• No sobren terres ni a la C-35 ni a la N-II.
• La Generalitat i el Consell Comarcal estudien fer

una planta de tractam ent de runes a la terrera 
de can Vives. Això ens pot anar bé per negociar 
l'extracció d'algun volum més de la terrera per 
al terraplenat.

• El tècnic mira de concretar el projecte de la
rotonda sud que ens fa Carreteres, per poder 
fe r el seu projecte de terraplenat dels Horts d'en 
Pere Pau. Els temes que tractaria el projecte 
són: no caldrien rampes d'accés en les portes de
seguretat del pavelló; ampliació de la devesa de
darrere, ja que quedarà retallada pel desviament 
del Rec Clar; aparcaments per al centre (atrac
tius), ja que podria ser una possible ubicació de 
la futura sala polivalent?

El dia 3 d'octubre, la consultora que ha redactat el Pla 
d'Acció per a la Sostenibilitat (PALS) el va presentar 
en un fòrum ciutadà (unes 25 persones assistents, 
la majoria participants dels anteriors dos fòrums 
participatius). Es van exposar les nou línies estratè
giques i les cent v in t-i-set mesures de la proposta, 
i es va discutir sobre la forma de participació ciu
tadana en la seva impulsió, implantació i avaluació. 
Els següents passos són aprovar el PALS en el Ple 
municipal i endegar-ne la implantació amb un òrgan 
politicotècnic municipal i alguna forma de participació 
ciutadana.
S'ha demanat poder obrir l'abocador vegetal definitiu 
-ara clausurat- al costat de la deixalleria, com a part 
del seu servei, de manera que admeti la brossa par

ticu lar però no la industrial. El Consell Comarcal ens 
redacta el projecte, el qual passarem a medi ambient 
perquè ens autoritzi l'obertura de l'abocador (prim a
vera de l'any vinent, com la deixalleria).
Hem contractat un consorci de serveis municipals 
d'aigua per inventariar el servei que tenim i m untar 
una gestió professional d'aquest servei, que ara a 
banda de ser deficient, irregular i descapitalitzat és 
deficitari. Per garantir el subministrament d'aigua 
demanem una alternativa realment segura i viable a 
l'ACA (de moment, no tenim resposta).
Hem decidit destinar la jardineria del centre de la 
rotonda del CAP a un homenatge a la tradició de trac
toristes.

ESPORTS

Camp de fu tbo l
Del pressupost i feines inicials, s'han porta t a 
term e una sèrie de canvis a fi i efecte de m illo 
rar les instal·lacions. Algunes d'aquestes m illo 
res són, entre d 'a ltres, l'e lim inació dels xiprers 
que hi havia a to t l'en torn a canvi d'una paret 
que tanca to t el recinte. Els m otius han estat tan t 
estètics com de netedat i ordre dels entorns. 
També s'ha canviat, amb referència al pressu
post inicial, el fila t que s'ha de posar dam unt de 
la paret que tanca el camp. El que estava previst 
era fila t de malla i s'ha canviat per un de vareta 
m olt més resistent i menys fàcil de deformar. 
Una altra m illora és l'ag lom erat de to t l'en 
to rn  del camp, ja  que en principi estava previst 
de fe r-h i gespa. Aquesta m illora in flue ix m olt 
d irectam ent en la conservació de la gespa a r t if i
cial. També s'han enderrocat les antigues case
tes dels pous d'aigua que hi havia per l'entorn del 
camp, en concret 3 casetes, que solament servien 
perquè s'hi acumulessin noses i es fessin pe ti
tes reunions de nens fora dels horaris escolars. 
S'està fent pressupost del cost de fe r un bar al 
cantó de les grades i tam bé un petit garatge per 
tancar la màquina que es necessita per fe r el m an
ten im ent del camp.

COMUNICACIONS
CENS DE POBLACiÓ

Del 16 de juny del 2 0 0 7  al 15 de setembre de 2 0 0 7
La població de Vidreres ha augmentat en 115 habitants. Ha passat dels 7.377 del mes de juny de 2007, 

als 7.492 del mes setembre de 2007. D'aquests, 3.922 són homes i 3.570 són dones.

Font: Padró Municipal d'Habitants
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En el program a de la Festa Major i a l'Agenda Professional, 
hi va haver algunes errades que tot seguit anomenem:

TAULA D'INCIDÈNCIES DE GESTiÓ i DiSSENY 
DEL PROGRAMA DE FESTA MAJOR

Ara, els fets
PSC PSC. GRUP DEL PROGRÉS DE VIDRERES

A través d'aquest Rec Clar tenim ocasió de dirigir-nos novament a tots vosaltres, un cop 
passada la "m oguda", podríem dir, que comportava una campanya electoral. Per tant, 
més tranquils, més calmats i per descomptat molt més contents, vistos els resultats de les 
eleccions que gràcies a la vostra confiança traduïda en vots ens va permetre aconseguir  
una Alcaldia i junt amb els nostres companys d'Iniciativa, el Govern del poble.

L'etapa de promeses ha acabat, hem començat la dels 
fets. Tenim la intenció d'anar complint el programa 
donant forma als projectes previstos per ordre de pri
oritats i sense oblidar que moltes vegades, a causa de 
la burocràcia, a la falta de mitjans o a alguns impre
vistos, no es poden portar a terme amb la rapidesa 
que voldríem i que segurament vosaltres, estimats 
vidrerencs, desitgeu.
Tot i això, res no ens privarà de treballar amb entusi
asme i amb l'interès i l'eficàcia que espereu. Un breu 
resum d'activitats que l'alcaldessa i els regidors de 
l'equip de govern estan duent a terme, cadascú des de 
les seves àrees, el trobareu en aquesta revista.

No dubteu que moltes de les propostes que s'han 
iniciat aviat es convertiran en realitats. Us demanem 

només una mica de temps, tres mesos és molt poc per 
veure canvis substancials encara que el dia a dia ja es 
desperta diferent.
Recordeu que seguim a la vostra disposició per con
sultar o aclarir qualsevol dubte i escoltar els vostres 
suggeriments, que sempre que siguin per al bé de 
la comunitat seran benvinguts. Acostar-nos a tots 
era el nostre objectiu, que participeu d'una forma 
més activa en la política municipal n'era un altre i 
que Vidreres millori en tots els aspectes en serà el 
resultat final.
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De les eleccions
municipals fins avui

JORDI CAMPS-GENT DEL POBLE, REGIDOR DE L'AJUNTAMENT DE VIDRERES

Vagi per endavant que no entrarem en cap mena de tema personal, i que les opinions que 
donem els de Jordi Camps-Gent del Poble, són només de caire polític i discrepables. 
Abans de començar, hem de dir que ja havíem entregat un article similar el dia 30 de 
juny per treure en el passat Rec Clar. Ara reprenem el fil.

Les eleccions
Tots sabem els resultats de les passades eleccions, 
diuen, i és cert, que el poble és savi i que mai no 
s'equivoca, nosaltres estem molt contents dels resul
tats assolits, ja que vàrem fer una campanya discreta, 
econòmica, justa en el temps, però carregada de molt 
bona voluntat per part de la totalitat dels membres 

de la candidatura, estem molt agraïts amb la gent de 
Vidreres. Gràcies a tots.

El PSC va obtenir els mateixos vots que el 2003, aproxi
madament. Això significa que, tenint en compte l'aug
ment de votants i de l'abstenció, es troben en un sostre. 
CiU sense comentaris, després de la neteja ètnica que 
va dur a terme la seva cap de llista, la gent li va passar 
factura amb un 30% menys de vots, per tant, un resul
tat històric com ella va dir en els diaris.

ERC va ser la gran derrotada, ja que va perdre el 50% 
dels seus regidors, el que significa que potser van fer 
una mala gestió, o que ERC amb el seu actual cap de 
llista ha tocat sostre, el globus es va desinflar.

ICV va ser la gran sorpresa favorable, van aconseguir 
dos regidors, i formaven una bona llista, actualment 
formen part de l'equip de govern.

Plat.Civ, està en un procés de deflació, potser en aquestes 
eleccions ha sigut causada pel partit Ciutadans, ja que

ambdós defensen un model similar. Els resultats del PP a 
Vidreres van ser testimonials, amb gairebé 50 vots.

Els pactes
El pacte PSC-CiU va durar 10 minuts i es varen suportar 
15 dies, tot va acabar amb un ball de bastons, causat 
per les males negociacions que van dur a terme els dos 
partits, i no es van tancar els pactes de govern abans de 
formar el govern i també va ser causat per les exigències 

de la cap de llista de CiU, que volia dedicació exclusiva.

Després d'aquest trencament, el PSC va tornar anar a 

tocar la porta a Entesa, ja que el primer cop, la cap 
de llista de CiU no els volia. Actualment PSC-Entesa 
formen govern amb minoria i suposem que els pactes 
de govern duraran tota la legislatura, perquè les rup
tures de govern mai no són bones per al poble.

L'actual govern
Fa més de cent dies que PSC-Entesa governa. La gent 
encara es continua queixant dels mateixos temes de 
sempre, com la brutícia dels carrers, que en alguns 
llocs només es neteja quan plou.

Feta aquesta petita valoració des de les eleccions fins 
avui, nosaltres Jordi Camps-Gent del Poble, els diem 
que estem atents perquè l'equip de govern faci correc
tament les coses i treballin per al benestar de totes les 
vidrerenques i els vidrerencs.
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institucional, entre d’altres
esquerra------------
Portem cinc mesos d'un nou govern. Heu notat un canvi 
al poble de Vidreres? La gent d'Esquerra a Vidreres 
l'ha trobat: la deslleialtat institucional. El primer que 

fan és renegar dels seus socis de govern al cap de 
quinze dies, deixant a la gent de CiU a l'oposició, el 
que volien, el seu vot, ja el van tenir.

Una factura de l'antic equip de govern, un dinar de tre
ball, que es neguen a pagar, Jaume, no te'n recordes del 
que l'Ajuntament va assumir creient la teva paraula?

La deslleialtat institucional de l'actual equip de govern 
es torna a mostrar durant una visita el mes d'agost del 
delegat del govern, de la responsable de joventut i 

del director d'Acció Social a Girona. Cap membre de 
l'equip de govern els va anar a rebre. Aquesta és la 
imatge que dóna Vidreres a l'exterior. Un gran canvi, 
sí senyor. Preguntats per aquesta qüestió al darrer ple 
municipal, l'alcalde accidental d'aquell moment, el Sr. 
Jaume Figueras, ens explica que estava a l'Ajuntament 
però no el van avisar els responsables del camp de 
treball, però si van trucar a l'Ajuntament tan sols arri
bar a Vidreres! Per cert, la regidora de joventut ni tan 

sols en sabia res. Un gran canvi, sí. Alcaldessa canviï 
l'actual gestió i comenci a governar bé.
Els veïns de pagès afectats pel desdoblament de la 
carretera de Llagostera també han observat com de bé 
els defensa l'Ajuntament. De cop, tots els accessos per 
arribar a casa seva es troben tallats i la volta que han 
de fer per arribar-hi és considerable, amb el temps i 
els bons consells s'ha millorat un xic, però tenen raó el 
veïns de la zona per estar com a mínim empipats.
Però no tot es deslleialtat, en la darrera Festa Major es 
va convidar hereus i pubilles de pobles del voltant amb 
la idea de fer un acte més lluït. Bona idea, llàstima que 
l'obsequi que van rebre va ser un plat del ra n xo , de 
l'any 2005. Està molt bé el reciclatge, però calia?
El gran canvi s'ha vist en el tarannà del grup socialista.

GRUP M u n ic ip a l  D'ERC

Un tarannà que si no canvia ens portarà a un empobri
ment del diàleg i a un menysteniment de la democràcia 

al municipi de Vidreres. M'explico. En la història política 
recent de Vidreres els plens municipals sempre s'han 
realitzat un cop al mes, a excepció d'un breu període de 
temps que els historiadors ja estudiaran en el futur. Els 
darrers quatre anys van tornar a la periodicitat normal, 
però ara tornen amb periodicitat bimensual (el mínim 
que permet la llei). Això què vol dir? En primer lloc, el 
ciutadà de Vidreres podrà assistir als plens municipals 
sis cops l'any en comptes dels dotze com fins ara. Els 
Plens és on es discuteixen les accions a fer al municipi 
entre tots els partits polítics. El vidrerenc, de mitjana, tan 
sols tindrà l'oportunitat de saber el parer dels partits la 
meitat del que estava acostumat.

Però el Ple també és l'òrgan de control a l'equip de 
govern, quan se li pot fer preguntes, demanar expli

cacions d'accions realitzades i donar-li suport si es 
vol. Es el lloc on es manifesta la voluntat de tots els 
vidrerencs que van votar al seu dia... I això fa por, fa 
por que s'exerceixi aquest dret.

Es en aquest context que l'alcaldessa de Vidreres va 
actuar fora de la llei en el ple de juliol. Sense cap 
motiu va retirar la paraula al portaveu d'ERC a l'Ajun
tament, que per respecte a l'autoritat, va acatar l'or
dre. Però mai més no s'acceptarà per part d'Esquerra 
un situació semblant. Si no es coneix la llei que ha de 
respectar i fer complir, aprengui-la Sra. Alcaldessa. 
Però en aquell Ple la Sra. Alcaldessa va anar en contra 
la llei. La llibertat d'expressió encara existeix formal
ment en aquest país, i està regulada. I tant que està 
regulada, a partir d'ara ja s'ha acabat l'espai que té 
el grup d'ERC per explicar la seva visió de la realitat 
municipal en aquesta revista municipal. Fins ara tenies 
l'espai que fes falta, amb el govern socialista això s'ha 
de limitar, no fos c a s .
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Salvar el Pla
des de l’Ajuntament
n ENERGIA X VIDRERES

E N E R G IA  per V ID R E R E S
arriílamonS. « jh ra iú  " SOftonibilJilïll

El Pla de Vidreres pot seguir com a sòl industrial segons 
la sentència sobre el contenciós contra el Parc d'Ac
tivitats que va aprovar el Pla General d'Ordenació 
Urbana (PGOU, 2003). Aquesta sentència afirma que 
els ajuntaments tenen potestat discrecional per qualifi
car els terrenys que vulguin. Contradictòriament, dóna 

per provada la inundabilitat de la zona, alhora que ho 
passa per alt com a limitació a la potestat de qualificar 

sòl. Això és suficient per recórrer-la.

Ara doncs, com podem salvar el Pla des de l'Ajun
tament? Exigint l'estricte compliment de la legalitat al 

projecte de pla parcial que pretén desenvolupar el 
Parc d'Activitats.

D'entrada, com que el PGOU no va tenir una avalua
ció ambiental, l'haurà de fer el pla parcial (si hagués 
estat obligatori fer-la quan es va aprovar el PGOU 

s'hauria posat de relleu que el Pla no és un lloc per 
posar polígons industrials).

Amb el mateix estudi hidrogeològic que aporta el 
pla parcial es veu com aquest incompleix el Regla
ment d'Urbanisme. Vol convertir la riera de Caba
nyes i la riera Pins en uns canals, quan legalment no 
està permès actuar en els cursos fluvials. A la zona 
del sistema hídric (inundable per l'avinguda màxima 
de cada 100 anys) només s'hi permet aixecar cotes 
quan l'ACA (Agència Catalana de l'Aigua) ho informi 
favorablement perquè la inundació no es traslladarà a 
terrenys de fora del polígon. Però el pla parcial preveu 
aixecar-hi la cota 1'5 m, i no aporta l'informe favo
rable de l'ACA. En l'avaluació ambiental, prèvia a 
l'aprovació inicial del pla parcial, s'haurà de ventilar 
la repercussió de riscos que representa el polígon a 
l'altra banda de El Rec Clar.

En l'avaluació ambiental també hauran d'anar sortint 
a la llum els altres danys ambientals que comporta 

el Parc d'Activitats: manca d'aigua (que no resol la 
connexió a Llagostera que preveu el pla parcial), 
perill de contaminació d'una capa freàtica molt super
ficial, pèrdua de sòl agrari i, sobretot, perjudici greu 
al paper paisatgístic i de connector biològic que té el 
Pla en el territori comarcal. Tampoc no té resolta la 
mobilitat que genera, ni els comptes econòmics.

Amb tot el debat que haurem de tenir abans d'una 
aprovació inicial del pla parcial per part de l'Ajun
tament, esperem que vagi quedant clar a la gent 

de seny que aquest Parc d'Activitats en el Pla no és 
cap negoci pel poble. Serà com el "negoci" de les 
urbanitzacions.

Per tant, entenem que és un bon moment perquè 

Vidreres es replantegi tot el sòl industrial al muni
cipi, amb una modificació del PGOU. Pensem que 
cal obrir el debat de quines són les necessitats reals 
del poble i quina pot esdevenir la millor ubicació des 
del planejament. Això, de fet, el darrer Ple ja s'ho 
ha començat a plantejar per a la zona industrial de 
can Vivetes.

I d'altra banda, també cal replantejar-se un Parc d'Ac
tivitats per a inversions foranes, de dinàmica no local. 
Això és perillós fer-ho des d'una òptica només local, 
sense una planificació territorial, com va fer el PGOU. 
Intentarem que la Generalitat aporti la visió supramu- 
nicipal d'on cal posar el sòl industrial que es necessiti, 
fins i tot si fos en el Pla, tot i que ara ja hi ha suficients 
estudis com per demostrar que la vocació del Pla és la 
de ser preservat i que el sòl industrial -si en falta- pot 
anar a altres llocs.

I
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ila Vetllem de manera
activa per Vidreres

CIU GLORIA SEUS I M ASNOU 

CAP DE CONVERGÈNCIA I UNIó. VIDRERES

Des de la revista El Rec Clar se'ns ha ofert als grups polítics del govern i de l'opo
sició a l'Ajuntament de Vidreres l'oportunitat d'oferir periòdicament la nostra visió 
del desenvolupament de la vida municipal al nostre municipi. En nom del meu grup,  
Convergència i Unió, els ho agraeixo .

Nosaltres, el nostre equip, proposàrem durant la 
campanya per a les darreres eleccions municipals 
la nostra opció de servei al poble. Crèiem i avui ho 
creiem encara més, que els punts en què s'articu
lava el nostre programa constituïen una proposta 
per fer un poble que avança en tots els àmbits de 
la vida municipal i ciutadana, sense oblidar d'on 
venim i allò que ens caracteritza i diferencia res
pecte d'altres comunitats.

Aquest objectiu, de ben segur, no es feia gens 
estrany per a cap de les altres formacions, ja que 
no deixa de ser un objectiu lògic. Mirar endavant, 
però sense menystenir la bellesa i el valor de tot allò 
que tenim al costat i sense ignorar tampoc que el 
progrés es construeix mercès a allò que hem deixat 
enrere. Creixement sostenible, en diuen.

No dubto que aquest és un desig compartit per 

les altres formacions polítiques de l'Ajuntament de 
Vidreres. Tanmateix, no n'hi ha prou amb expressar 
de manera rotunda el destí al qual volem arribar. 
Cal, a més, que ens marquem un full de ruta, amb 
etapes ben detallades i un programa d'activitats que 
hagi de portar-nos a l'objectiu.

M'agradaria pensar que aquest full de ruta exis
teix, que el grup socialista i els seus socis de govern 
tenen ben dissenyats i estudiats els passos que els 
cal seguir per portar Vidreres fins on creguin que 
és bo que arribem. Amb tot, però, - i  això és el que 
m'amoïna- no veig un grup de persones il·lusionades

2 0
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i orgulloses per realitzar la tasca que tenen enco
manada, sinó que percebo un estat d'apatia gene
ral i descoordinació entre aquestes persones que em 
fa pensar que no només no avancem, sinó que en 
alguns casos hem començat a retrocedir.

Un poble, i ja sé que això que diré pot semblar un 
tòpic, és la gran llar d'una família nombrosíssima. 
Hi vivim perquè ens agrada compartir-la amb les 
altres persones que hi són. Estudiem cadascuna de 
les seves dependències i volem que llueixin fins als 
racons més amagats.

Les dependències de Vidreres són els seus carrers, 
els seus edificis, els seus comerços, les zones indus
trials, els espais lliures, el patrimoni històric i els 
boscos, els camps i els horts.

Nosaltres, els del grup CiU, ens reiterem en el pro
jecte de poble i en les nostres propostes per arri
bar a aquest projecte i des de la nostra situació 
de principal grup de l'oposició al govern munici
pal vetllem de manera activa perquè les accions 
que s'emprenen a l'Ajuntament siguin clarament a 
favor del poble i de les persones que hi viuen.

Ens reiterem també en el nostre interès a conèixer 
les vostres inquietuds i, en la mesura del possible, 
que, a través nostre, la vostra veu, els vostres punts 
de vista, les vostres inquietuds i el model de poble 
que vosaltres voleu, arribi a l'equip de govern a 
través nostre.
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Clàssic Motor Club
Vall d’Aro

CLÀSSIC MOTOR CLUB VALL D'ARO 

DELEGACIó DE VIDRERES

El Clàssic Motor Club Vall d'Aro es va fundar el 1998 a Cas
tell d'Aro (B a ix  Empordà) perquè era un lloc de trobada i 
amistat entre els aficionats al vehicle clàssic, aquells vells  
(i bells) models de motocicletes i automòbils d'altres èpo
ques que ara ja són un bé cultural.

Des de fa un temps el Clàssic Motor Club Vall d'Aro 

disposa d'una delegació a Vidreres, que és l'encarre
gada d'organitzar per la Festa de Sant Iscle i Santa 
Victòria una trobada de clàssics; aquesta trobada, 
anomenada "La Ruta dels Tapers", ja porta quatre 
edicions, amb gran èxit de participació i amb un nom
brós públic que la segueix.

Si voleu posar-vos en contacte amb nosaltres, podeu 
consultar la nostra pàgina web:

www.cmcvalldaro.com

o trucar als telèfons 
972 826 846 /  972 850 007 

Us informarem dels requisits per fer-se soci del club i 

del nostre calendari d'activitats.

Des del Rec Clar us volem animar a participar de la Ruta dels Tapers 2007, si teniu algun clàssic.

La política s’ha mort...
Visca la política!

AMICS DE L'AGENDA LLATINOAMERICANA I MUNDIAL DE VIDRERES

Presentació de l'Agenda 
Llatinoamericana i Mundial 2008
El proper dia 23 de novembre de 2007 tindrà lloc a 
la sala teatre el Casino, a les 9 del vespre, l'acte de 
presentació de l'Agenda Llatinoamericana i Mundial 
2008. Enguany l'Agenda ens parla de què una altra 
manera de fer política és possible! Que totes i tots 
podem participar de la política per fer possible un 
altre món!
Per presentar l'Agenda 2008 transcrivim aquest text del 
poeta i dramaturg alemany Bertold Brecht (1898-1956):

L'ANALFABET POLÍTIC

El p itjor analfabet és l'analfabet polític.
No escolta, no parla, no participa dels esdeveni
ments polítics.
No sap que el cost de la vida, el preu de les mon
getes, del pa, de la farina, del vestit, de la sabata 
i dels remeis, depenen de decisions polítiques. 
L'analfabet polític és tan ase que s'enorgulleix i 
eixampla el p it dient que odia la política.
No sap, l'imbècil, que de la seva ignorància polí
tica neix la prostituta, el menor abandonat i el 
pitjor de tots els bandits que és el polític corrupte, 
manefla i servidor de les empreses nacionals i 
multinacionals.
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Grup Vitraris:
Cultura i Tradició

MANEL SOLEY I CORTADA
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Visita a Atapuerca
Els dies 20, 21 i 22 de juliol, la gent de Vitraris, en 
resposta a una invitació, vam anar a Atapuerca. Vol
dríem posar de manifest el nostre agraïment a l'Eu- 
dald Carbonell i a en Robert Sala per la rebuda que 
ens van donar, en el cas d'en Robert per venir-nos a 

rebre i donar-nos una classe magistral a peu d'exca
vació i en el cas de l'Eudald per venir al final de la 
visita i estar una estona amb nosaltres, contestar les 
nostres preguntes, interpretar-nos el passat i dir-nos 

com veu el futur, i dedicar part del seu valuós temps a 
un grup de vidrerencs. Us assegurem que no va deixar 
a ningú indiferent.

Donem el nostre reconeixement, també, per la capaci
tat didàctica que tenen per aconseguir que una colla 
de neòfits en la matèria com nosaltres sortíssim ente-

nent la importància que té Atapuerca en la evolució 
del home. El seu concepte de transmetre de forma tan 
planera el coneixement i la cultura, fer-la assequible i 
entenedora a tots els públics, és excepcional i diu molt 
a favor d'ells.
Des de Vitraris us volíem dir que representa un orgull 
veure dos gironins al capdavant d'un jaciment arqueo
lògic únic a tot el món i que, campanya a campanya, 
dóna a la llum noves i espectaculars troballes del nostres 

avantpassats.
Gràcies Eudald i Robert per les vostres atencions cap 
a Vitraris i per ser dos arqueòlegs i dues persones 
excepcionals.
Aprofitem per recomanar a tots els gironins aquesta 
sortida a Atapuerca. Un consell, encara que sigui l'es
tiu, agafeu roba d'abric.

22

■



La festa del Tornaboda
El 9 de setembre, per cloure les activitats de la Festa 
Major, es va organitzar una nova edició de la festa del 
Tornaboda: la festa de la remullada.
Enguany, cal assenyalar la col·laboració de molts veïns 
que, des dels balcons i finestres de les cases, van llançar- 
nos moltíssima aigua (amb mànegues, cossis, galledes, 
ampolles...). Per tant, entre el "correaigua" i la "festa 
de l'aigua" tothom, qui més qui menys, va quedar força 
xop. Sort n'hi va haver que ens vam poder refer amb 
el berenar tradicional que s'havia preparat a base de 
"pa amb vi i sucre", "pa amb oli i sucre" i "pa amb 
xocolata".
Des d'aquí volem agrair la col·laboració que ens ha 
prestat la Colla de Geganters de Vidreres, en Lluís 
Vilaplana, Can Batallé, la bodega Fina, en Ramon Dele- 
mus i la gent de l'ADF i, òbviament, l'Ajuntament (bri

gada, policia, oficines...) i la Generalitat de Catalunya, 
perquè entre tots hem fet possible aquesta festa.

Moltes gràcies a tots i, fins al Tornaboda del 2008.
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4 0 5  pa rtic ip a n ts , 3 5  m on ito rs , 3 cu ineres, 3 2  lliteres, 3 2 4 .5 8 0  som riures, 12  superhero is , 16  llengües d iferen ts, 2 1 4  frases cèlebres, 

5 1 0  kg d e  tom àquets, 3 9  g im canes, 5 6  excursions, 2 0 0 7  il·lus ions, 15  anys , 2 3  "p a re c id o s  ra zon a b le s" 4  esquelets, 1 9 2  v ia tges en 

" fra g o n e ta ", 2  festes de  l'escum a, 1 c a rp a  "d a n c e ", 5 0 0  instàncies a  l'A ju n ta m e n t, 1 1 .6 2 0  fotos, 9  espectacles, 9 5 .6 2 3  abraçades, 

4 4 4 .5 2 1 .3 6 5  petons, 3 sales de  m on ito rs , 1 .2 3 5  p rob lem es, 5 .621  pedres tretes, 1 .2 3 5  so lucions , 8 0 0 .0 2 3  em ocions inexp licab les , 

3 9 8  pistes, 1 5  acam pades, 9 8 .1 0 4  records, 8 .2 6 5  secrets a  l 'o re lla , 12  esm orzars, de  l'A n n a b e l, 6 6 6  " jo p e ta s ", 5 6 .3 2 5  ba ixa d es  de 

to b o g a n , 1 7  pe lades de  gen o ll, 2 0 5  àpa ts , 3 8  Hansels i G rete ls, 4 5  nits d 'es tiu , 1 0 .8 5 2 .8 5 8 .0 5 2 .3 9 1  fefes ...
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... i mil xifres més podrien descriure totes les sensaci
ons, experiències, emocions, coneixements i diversió 
que durant aquest estiu 2007 hem tingut i hem donat 

als participants, entre 3 i 30 anys, de qualsevol de les 
activitats que hem dut a terme des del Grup d'Esplai 
Vidrerenc...

Aquesta vegada, sense tanta literatura, explicarem 
quines han estat les activitats que s'han realitzat i un 
petit resum del funcionament d'enguany.
Per començar, parlarem del casal-casalet, que ha 
superat tots els rècords amb més de 160 inscripcions i
15 monitors. Aquest estiu, el casal ha tingut per centre 

d'interès l'espectacle. Cada setmana s'ha tractat un 
tema diferent relacionat amb el centre d'interès: circ, 
teatre, música, dansa, cinema, pintura i escultura, i 

hem utilitzat aquests temes per aconseguir uns objec
tius educatius i pedagògics concrets.
Com cada any, a finals de juliol i d'agost, oferim la 
possibilitat d'anar de colònies dos dies. Aquest estiu, 
doncs, no podia ser menys... i al juliol vàrem anar a la 
casa de colònies "Can Què" (Esponellà), on els parti-

cipants van poder fer caiac, espeleologia, una festa de 
l'escuma i un munt de coses més; i a l'agost, vàrem anar 
a la casa de colònies de "Can Solà" (Vilobí d'Onyar), 
on els participants van poder gaudir de l'escalada en 
rocòdrom, tir amb arc, i una pila de jocs més.
A diferència d'altres anys, aquest estiu hem rebut el 
suport de voluntaris, joves menors d'edat no titulats, 
que ens han donat un cop de mà en la tasca del casal, i 
als quals s'ha de donar les gràcies per la seva ajuda. 
En segon lloc tenim les colònies Nàtur@ventur, que 

han ofert a més de 45 participants provinents de dife
rents parts de Catalunya, repartits en dos torns, la 
possibilitat de gaudir de l'entorn natural de Vidreres a 

través d'activitats esportives com la bicicleta, el cavall, 
el caiac, la ruta d'orientació nocturna, el senderisme, 

l'escalada, el tir amb arc, l'acampada..., així com 
d'activitats lúdiques com els tallers, la gimcana, jocs 
de nit, waterworld, vetllades, concursos,...
En tercer lloc hi trobem els camps de treball. Per pri
mera vegada la Generalitat ens ha ofert la possibilitat 
de realitzar-ne un de cada tipus: per a joves catalans,



per a joves de diferents comunitats autònomes i per a 
joves internacionals. Hem estat l'única entitat catalana 
que oferia les tres possibilitats.
Aquest estiu, l'activitat al castell ha fet un gran pas 
endavant en ser descoberts quatre esquelets humans 
dins de la torre de l'homenatge. I no només això, s'han 
extret munts de roques, soques i runes que cobrien part 
del castell, deixant visible la major part del seu interior 
Però el camp de treball no és únicament la feina al 
castell, cada tarda els participants participaven en 
diferents activitats lúdiques, en les quals es va aconse
guir un vincle emocional molt positiu entre participants 
i amb els monitors.
En quart lloc tenim la natació, activitat cada vegada 
més important i que cada any va en augment. Tot i 

així, no s'ha pogut donar el servei més adequat, ja 
que la falta de monitors aquàtics impossibilita gran 

quantitat de participants. A banda d'això, aquest estiu 
hi ha hagut més de 70 nedadors que segur que han 
aconseguit travessar la piscina...
En cinquè lloc, i no menys important, hi trobem el casal 

artístic i musical, que celebra el seu segon aniversari. 
Aquesta activitat, enfocada a l'educació musical i artís
tica dels participants, ha tingut poca afluència amb 

només 10 participants. Per aquesta raó, s'ha pogut 
aprofundir molt millor en l'ensenyament musical, i el 

més important és que ha cobert una franja d'edat que 
quedava buida: joves Vidrerencs entre 12 i 15 anys.
I en sisè i últim lloc, les nits d'estiu, que han estat un 
èxit rotund, amb la participació de tots els monitors i 
alguns artistes convidats, que han amenitzat cada nit i 
l'han fet encara més divertida.
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Kedougou (Senegal)
Projecte Solidari i Participatiu de 

Cooperació per al Desenvolupament
MONTSE CIURANA, MONTSE VILA I ISIS LLINÀS 

GRUP INTERCULTURAL JAMIA KAFO
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En ple mes del Ramadà la població de Kedougou 
torna a preparar-se per als nous cursos escolars, la 
recol·lecta del blat de moro i les últimes pluges. Els 
dies que es lleven assolellats són els protagonistes quo
tidians d'aquest territori africà.

Ara fa gairebé una setmana que dues treballadores de 
la Universitat de Girona que van venir a donar-nos un 
cop de mà a la Biblioteca de Kedougou van agafar 
un set-places per tornar a Dakar. Han estat gairebé 12 
dies amb nosaltres treballant a la biblioteca en diversos 

aspectes: des de la catalogació de llibres, passant per 
la formació d'una persona, fins a l'organització i asses

sorament de l'espai.
La biblioteca compta actualment 
amb un fons d'uns 1.500 llibres 
que es veuran ampliats a curt ter
mini. La compra es portarà a terme 
en la pròxima estada a la capital 
senegalesa que farà l'entitat.
Com us hem explicat en d'altres 
ocasions, gairebé tot el material uti
litzat s'ha encarregat a Kedougou.
Jamia Kafo ha potenciat el treball

al municipi i, per aquest motiu i seguint en aquesta 
línia, es varen dissenyar, juntament amb el ferrer, els 

separadors de llibres.
Pel que fa als arxivadors de la biblioteca, vam donar 
la confiança al nostre fuster que, una vegada més, va 
aconseguir el resultat esperat.
Durant el mes d'agost vam rebre la visita de la presi

denta de l'entitat, Maria del Mar Ferrer i una compa
nya, l'Elisa, que van col·laborar en tasques logístiques 
i d'organització del contenidor. Alhora, i aprofitant 
l'estada de la Maria del Mar, vam debatre i aprofun
dir en els objectius i la feina de l'entitat a Kedougou.
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La Laia i la Patrícia 
treballant a la Biblioteca

t f l *

“Des de Kedougou 
reiterem el nostre 

agraïment per la 
col·laboració en 

aquest projecte”

Després de diverses reunions amb la 
Mairie (Alcaldia) de Kedougou vam 
trobar el dia per fer l'acte oficial del 
contenidor enviat. Amb totes les auto
ritats i els responsables d'educació, 
sanitat i joventut es va fer l'entrega de 
tot el material recollit a Vidreres. Es 
va oferir una petita mostra a l'Ajunta

ment per tal que els assistents pogues
sin veure el material. Alhora, es va 

especificar a la població com s'havia 
realitzat la recol·lecta al nostre poble: 
des de les diferents entitats municipals 
fins a persones anònimes que havien 
cregut fermament amb el projecte. A 
més a més, es va aprofitar per expli

car als participants les diferents tas
ques que s'estaven portant a terme i 
en quin punt es trobava el treball.
En aquests moments continuem treba
llant amb la construcció d'aules esco

lars, campanyes de sensibilització i 
repartida a les escoles del material 
recollit a Vidreres. Des de Kedougou us 
reiterem el nostre agraïment per la col- 

laboració en aquest projecte.
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La Festa Major!!! *JE%C
VWRÏ8E5

El passat 2 de setembre, diumenge de Festa Major, JERC Vidreres vàrem voler recuperar 
algunes de les tradicions catalanes, organitzant amb la col·laboració de l'Ajuntament i la 
comissió de festes, una gran festa en la qual vàrem poder gaudir de diferents actuacions 
tradicionals, com ho són els trabucaires, els bastoners, els gegants i els castellers.

Un cop tancades les barraques i ben esmorzats, gràcies 
a la botifarrada popular, havent tirat alguns 
trets a l'aire i amb la primera exhibició 
d'un ball de bastons, vàrem posar 
direcció al centre del poble.
Així doncs, amb els trabucs 
a l'esquena i alguna gralla 
de fons, vàrem començar 

a pujar cap a la plaça de 
l'Església, ens vam dividir 

amb dos grups pels car
rers Barcelona i Ponent i 
vam despertar els dormi

legues fins a retrobar-nos 
a plaça de l'Església. En 
tot moment la festa no es va 
aturar, quan no era el soroll dels 
trabucs eren les gralles amb el so 
dels bastons en xocar.
Després de fer una petita aturada a la plaça de 
l'Església, on es varen fer uns quants balls de bastons, 
es va continuar pel carrer Catalunya, pel corredor del 
Casino i fins arribar a la plaça de Lluís Companys. 
Aquí ja ens esperaven els gegants de Vidreres per 
animar encara més la festa. Vàrem fer una mica més 
de cercavila pel carrer Eduard Toldrà, carrer nou i 
altre cop pel carrer Ponent fins a la plaça de l'Oliva 
(per qui no la conegui: plaça Lluís Companys).
Ara sí, a la plaça les actuacions ja eren més anima

des, tant sortien els bastoners com els gegants, com els 
trabucaires, això sí, sense que la música 

s'aturés.
A les 12:00 del matí, després d'un 

petit vermut, tornaren les actu

acions, ara sí, amb la Colla 
Castellera de Figueres amb 

la qual es varen realitzar 

castells de fins a sis pisos. 
Tot plegat, va ser un dia 
amb el qual, a part de 
dormir poc, estem molt 
contents d'haver contri

buït d'aquesta manera a 
la Festa més esperada del 

nostre poble.
Aquesta va ser la primera 

Festa Major en la qual vàrem 
contribuir de forma directa amb un 

acte d'aquestes característiques i, per aquest 
motiu, estem convençuts que de cares als propers anys 
cada vegada anirà més rodat i millor.

Des d'aquí volem agrair també als gegants de Vidreres 
que varen voler gaudir i ajudar a fer d'aquesta data 
una gran trobada de la qual estem molt contents i amb 

ganes de repetir.
També volem demanar disculpes a la gent que vàrem 
poder despertar amb els trabucaires, simplement, era 
la nostra intenció!!



El Casal

ACTIVITATS REALITZADES
Excursions
El mes de juliol vam visitar el Parc Cultural de la Mun
tanya de Sal de Cardona, el qual ens va oferir la pos
sibilitat de conèixer uns afloraments salins, singular 
patrimoni natural que fa d'aquest indret un lloc únic 
al món. El recorregut per l'interior de les mines es fa a 

peu, sorprèn poder observar les vetes de sal de diferents 
colors, i resulta, tot plegat, realment impressionant. 
L'excursió del mes d'agost la vam efectuar per un indret 

fresquet i a la vegada que tingués un contingut interes
sant. Així, ens vam decidir per visitar Besalú i Banyo

les, ja que ens sembla un lloc apropiat per caure, a 
prop de casa, que té un valor històric remarcable i, a 
més, força desconegut per a nosaltres. A Besalú, amb 
el trenet turístic, vam poder visitar la plaça Prat de Sant 
Pere, el monestir de Sant Pere i tot el centre de la comtal 
vila de Besalú, i vam tornar cap a l'autocar tot passejant 

i creuant el riu Fluvià pel pont romànic, tan visitat per 
turistes de tot el món, especialment japonesos.

Amb l'autocar vam dirigir-nos cap a Banyoles per vore
jar el llac que sempre ofereix una panoràmica extra
ordinària. Vàrem deixar l'autocar i pujar en un altre 
trenet amb el qual vam recórrer la capital del Pla de 

l'Estany, cosa que ens va permetre de no mullar-nos, ja 
que ens vam trobar amb una bona estona de pluja.

Diada del Soci
Tal com havíem anunciat en aquesta secció del Rec 
Clar núm. 38, el dijous 13 de setembre vam celebrar 
la nostra festa cabdal, la Diada del Soci, amb un com
plet dinar de germanor en el restaurant El Molí de la 

Selva. Va obrir la festa el president, amb unes paraules 
de salutació dirigides a tots els presents i va recordar 
els socis que en el transcurs de l'any ens han deixat. 
Ens vam reunir per compartir taula 203 socis i es va 
excedir la capacitat del menjador en 15 socis. Lamen
tem molt sincerament no haver pogut donar taula a 8 
socis. Hem pres fermament la decisió de què no torni 
a succeir aquest contratemps i demanem, des d'aquí, 
tota mena de disculpes als socis ofesos.

LA JUNTA DIRECTIVA

ACTIVITATS A REALITZAR
Excursions
Al mes d'octubre no farem l'excursió com de costum. Ocu
parem el dia visitant el matí "l'Escultura als Temples Indis" 
situat dins Caixafòrum. Aquesta visita és una gentilesa de 
la Fundació la Caixa, que ha posat a la nostra disposició 
un autocar de 54 places. Després de la visita al museu ens 
traslladarem a un restaurant de Castelldefels per dinar. En 
el mateix restaurant podrem veure un senzill espectacle 

de varietats. Pel que fa a l'excursió del mes de novembre 
(dimecres dia 14) encara no sabem a on la realitzarem, 
però sí que la farem a un o altre lloc.Tampoc no podem 
dir encara on farem l'excursió del mes de desembre, però 

sí que podem anticipar que, com en anys anteriors, farem 
excursió de PreNadal i dinarem en un restaurant escaient.

Classes de català
Podem confirmar a tots els socis i sòcies interessats que 

aquest curs començarà el dia 3 d'octubre en horari de 
5 a 6 de la tarda, tots els dimecres. El portarà la sòcia 
i professora Carme Sau, a qui agraïm per endavant 
aquesta tasca que fa tan desinteressadament.

Classes d 'in fo rm àtica
Només volem deixar constància que no hi ha varia

ció respecte al curs passat. Recordem que l'horari és 
dimarts i divendres de 10 a 11.

Gimnàstica
També com l'any passat es faran dos torns, el primer de 2 /4  
de 10 a 2 /4  d'11, i el segon de 2 /4  d'11 a 2 /4  de 12.

Classes de country
També hem de dir que no hi ha cap variació. Es donaran 
dues sessions al mes, en dijous, de 5 a 6 de la tarda.

Nova activ ita t, balls de saló
A petició d'algunes sòcies, principalment, enguany 
hem iniciat una classe setmanal de balls de saló, tots 
els dimecres d '1 /4  de 7 a 1 /4  de 8 de la tarda a 
partir del primer dimecres d'octubre.
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Amb molta il·lusió
GEMMA CIURO SOLER

S'ha acabat l'estiu i nosaltres ho hem fet amb bona nota: durant els mesos de juliol i agost 
han passat per la biblioteca 3.634 usuaris (1 .626 al juliol i 2 .008 a l'agost)... Un èxit!
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Comencem aquest trimestre de tornada a l'escola amb 
molta il·lusió. Com cada any, tenim programades un 
seguit d'activitats d'ara fins a desembre. Seguim amb 
el nostre Club de Lectura (que ja té un any de vida!!), 
l'Hora del Conte, el projecte Nascuts per Llegir, etc. 
però aquesta vegada hi ha quelcom especial. Veiem 
cada vegada més propera la inauguració de la nova 
biblioteca. Ara estem preparant el material per tal de 
dur-lo en les millors condicions possibles i intentem que 
el servei es vegi afectat mínimament. La feina és molta, 

però l'afrontem amb il·lusió, ja que ens espera un equi
pament que serà, ben segur, l'enveja de pobles veïns.

HiSTòRiA D'UN JARDÍ 
TORREM CASTANYES 
AMB VEU DE MARE 
CONTES PER A  MENJAR 
LES JOGUiNES (XERRADA/TALLER)
CONTES DE NADAL

Em feia molt feliç poder donar-vos a conèixer els plà
nols del que serà la nova biblioteca, tan esperada 
i tan necessària. Aquest equipament millorarà el 
servei bibliotecari que ara oferim, ja que com molts 

sabeu, ens veiem gairebé sempre limitats per l'espai 
que ocupem. Sembla que aquest any hem fet prou 
bondat i els Reis Mags ens duran la biblioteca que 
tants anys havíem demanat.

Ara, però, benvolguts usuaris, heu de seguir venint a 
la biblioteca, llegir molt i participar en les activitats 

programades per a aquest trimestre, que detallem a 
continuació:

Dinsdungat Animació 
País de Xauxa 
Montse Dulcet 
L'Escarabat 
Dolors Arqué 
Espina de la Sardina

dimecres 10 d'octubre, a les 18.00 
dilluns 29 d'octubre, a les 18.00 

dijous 8 de novembre, a les 18.00 
dimecres 21 de novembre, a les 18.00 

dimarts 4 de desembre, a les 18.00 
dijous 20 de desembre, a les 18.00



Ja hem començat el curs
a la Llar d’Infants

LLAR D'INFANTS MUNICIPAL

Per a l'infant i la seva família l'entrada a l'escola és un 
moment especial i molt nou, un primer contacte amb el 
món que sovint es viu amb molta il·lusió, però també 
amb neguit i molts interrogants:

Plorarà?
S'adaptarà?
L'entendran?

S'ho passarà bé?
Estarà a gust?
Com serà la seva educadora?
El tractaran bé?

L'equip d'educadores de la Llar entenem i intentem 

respondre a totes aquestes preguntes. La nostra tasca 
és ajudar i acompanyar les famílies i els nens i nenes 
en aquest moment.

Creiem que per fer una bona adaptació a la Llar els infants 
necessiten la companyia, el reforç d'una persona cone

guda i estimada que li doni seguretat per tal de poder 
avançar en la seva autonomia en aquest nou ambient.
Per això proposem que:

• L'entrada sigui esglaonada per tal de poder estar 
més pels infants i anar-los deixant petites estones 
que les anirem allargant de mica en mica.

• Li direm adéu quan marxem.

• Els pares cal que parlin amb l'educadora de qual
sevol dubte o canvi que hagi sorgit.

Durant els primers dies els nens i nenes poden estar 
més neguitosos i mostrar petits canvis en el seu com
portament habitual. Tranquils: en qüestió de pocs dies 
tot es normalitzarà!
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Tornada a l’escola
CEIP SANT ISCLE

Ja  hem començat el nou curs escolar, amb algunes novetats que us volem explicar.

Hem iniciat el curs amb 430 alumnes i amb un equip 
directiu renovat: com a directora la Dolors Iborra, com 
a cap d'estudis continua l'Elisenda Boada i com a 
secretari en Sebastià Toledo.
Aquest curs s'ha introduït la sisena hora a la nostra 

escola i això ha provocat una sèrie de canvis organit- 
zatius, que afecten tant els alumnes com els mestres: 
s'ha afegit una hora lectiva de 12 a 13 h, per als 
alumnes de Primària, dedicada al reforç i ampliació

de les àrees instrumentals (llengua catalana i mate
màtiques). Això ha comportat l'augment del nombre 
de mestres i el fet que hi hagi diferents horaris per a 
cada docent.
També volem destacar que el segon pis, destinat a les 
aules del cicle superior, s'ha pintat de color lila i ha 

quedat d'allò més bé.
El claustre de mestres us desitja un molt bon curs 

2007-2008!
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En record de la senyoreta Carolina

Tot just començat el curs vam rebre la 
trista notícia de la mort de la senyoreta  
Carolina (a ix í  l'anom enàvem ).
Ella va treballar de mestra a Vidreres durant 28 anys, 
primer en els baixos de l'Ajuntament i un cop inau
gurada l'escola Sant Iscle, l'any 1960, hi treballà fins 
a la seva jubilació, la major part d'aquests anys com 
a directora i impulsora de tots els canvis que ha anat

vivint la nostra escola, ja sigui a nivell d'edifici o de 
serveis (transport, menjador...).
Ha estat una pèrdua sentida a tota la comunitat edu
cativa de Vidreres. Som molts els que l'hem coneguda 
com a mestra, companya i veïna.

De ben segur, la seva personalitat ha deixat empremta 
en molts vidrerencs i vidrerenques.
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Tornem a l’escolaTBSÍA
...i quants canvis, aquest any!

CEIP SALVADOR ESPRIU

L'escola Salvador Espriu comença aquest nou curs 
amb una nova imatge. Un dels seus alumnes de 6è 
ens fa aquesta reflexió.
"Aquest any, a l'escola hi ha més gent. Quan vaig 
començar a P-3 només hi havia una classe de cada 
i ara ja n'hi ha dues de cada curs. Però també hi ha 
coses que no canvien, la font encara treu el mateix 
rajolí d'aigua (en Guillem fa un somriure). Ara que 
som els més grans de l'escola, hem de ser els més res

ponsables, però no hi estic acostumat.
En els barracons, s'hi està bé, com l'any passat, però 
són tan nous que encara se sent l'olor de pintura. En els 
mòduls, segons ''estació de l'any, hi fa calor com al setem
bre i al final de curs, però a l'hivern hi tenim calefacció.

La sisena hora no m'agrada gaire perquè surto més 
tard, però fem coses que estan força bé com expressió 
corporal, jocs matemàtics o exercicis orals d'anglès". 
Tots aquests canvis que hi ha hagut a l'escola són cau
sats pel creixement de la població de Vidreres, que 
des de fa uns anys ha obligat a desdoblar els cursos 
progressivament fins a arribar al desdoblament total 
de totes les aules des de P-3 fins a 6è de Primària en

aquest curs 2007-08. Malgrat tot, encara no podem 
anomenar-la de doble línia.
Actualment es treballa amb l'ampliació de l'escola, 
però mentrestant l'escola compta amb un altre mòdul 

que juntament amb el que ja hi havia de l'any passat 
acull els cursos de cicle mitjà i superior. Els cursos 
d'educació infantil i el cicle inicial de primària ocupen 
l'espai de l'edifici, on també hi ha les sales d'ordina
dors, biblioteca i menjador.

Tal com ens comenta en Guillem, els mòduls són aco
llidors i força confortables.
Per a totes aquestes novetats i per la introducció de la 
sisena hora (ja que Vidreres compta amb una pobla
ció de més de 5.000 habitants i, per tant, ha d'aplicar- 
la), aquest any la plantilla augmenta amb 10 mestres. 
Hem començat el curs amb 17 mestres nouvinguts, 
joves i amb molta empenta. Tot l'equip de professors 
farem possible dur a terme amb il·lusió aquesta tasca 
d'educar els nens i nenes de 3 a 12 anys.
Però malgrat els canvis que hi ha a l'escola, i tal com 
deia Antoine de Saint Exupéry en el seu llibre "El Petit 
Príncep": "Tot el que és essencial, és invisible als u lls".
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L’aula d’acollida
de l’IES de Vidreres

IES DE VIDRERES
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Enguany, l'institut de secundària de Vidreres estrena 
una aula d'acollida. La petició ja ve de l'any passat, un 
cop es va veure que ens arribava un nombre important 
d'alumnes nouvinguts -procedents de fora dels Països 
Catalans-, als quals no es podia atendre con 
venientment, per tal de donar-los la pos 
sibilitat d'integrar-se tot aprenent la 

llengua pròpia del país. Només es 
podien tapar forats i atendre'ls 
un nombre d'hores insuficients 
per a una correcta integració 
en el sistema d'ensenyament 

català, en el qual el català 
és la llengua vehicular.
Aleshores no va poder ser 
atesa la nostra demanda, 

però se'ns va prometre que 
aquest any tindríem aula 

d'acollida: i així ha estat!
Per tant, ara tenim un profes

sor que dedica quasi la totalitat 
del seu horari lectiu a l'atenció 
dels alumnes nouvinguts. A l'institut 
hi tenim alumnes de diferents nacionalitats; 
aquest any els qui necessiten assistir més hores a l'aula 

d'acollida són alumnes procedents de Xina, Romania, 
Senegal, Bielorússia i Colòmbia.
L'aula encara està pendent de l'arribada d'una assig
nació econòmica i de material informàtic, i s'ha situat 
provisionalment en una petita aula on es pot atendre 
els alumnes en petit grup. Els alumnes que hi assistei
xen comparteixen el seu horari entre l'aula d'acollida i 
l'aula ordinària, durant els dos primers anys d'estada 
a Catalunya, d'acord amb un pla individualitzat que 
es revisa periòdicament. D'acord amb les entrevistes 
i una avaluació inicial s'ha establert un horari per a 
cada alumne, en el qual es prioritza que l'alumne no 
perdi classes de determinades assignatures i que això 
l'ajudi a integrar-se amb la resta d'alumnes. Quan

aquests alumnes assoleixin un nivell adequat per 
seguir adequadament les classes, s'aniran integrant 
progressivament a l'aula ordinària, i després se'ls farà 
un seguiment de la seva adaptació.

No cal dir que el següent pas a la posada 
en marxa de l'aula d'acollida serà 

cercar la manera de relacionar 

l'aprenentatge del català i la 
societat, en la qual sovint 

domina la llengua caste
llana. De què haurà servit 

l'esforç d'ensenyar català 
a aquests alumnes, si 
després, quan van a 
comprar, a un bar, al 
metge... , ningú no els 

parla en català? Cal un 
esforç de tots els catalans 

per fer saber als altres que 
estimem la nostra llengua i 

que ens agrada de compartir 
aquesta estimació amb els altres. 

Demostrem-los-ho i no renunciem 
a l'ús de la nostra llengua. Ajudem els 

nouvinguts a integrar-se: considerem-los dels nos
tres i parlem-los en català! (Si no ens entenen, ja 
ens ho diran, i aleshores els ajudarem a entendre- 
ho: repetint-los-ho, fent gestos o traduint-los-ho en 
una altra llengua). D'entrada no els neguem el dret 
d'aprendre la nostra llengua i de sentir-se catalans. 
No els discriminem, no els considerem estrangers: 
ajudem-los a sentir-se catalans, capaços de parlar 
com els vilatans. Tot projecte educatiu necessita el 
suport de la població i de la societat. Sense aquest 
suport, tota la feina feta des de l'institut i des de 
l'aula d'acollida serà endebades. Col·laborem amb 
les escoles, amb l'institut i amb la tasca feta des 
de les aules d'acollida: usem el català amb tothom, 
sense discriminar ningú.
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Resum meteorològic
de l’estiu de 2007

JORDI PRESAS

L'estiu del 2007 el podem considerar com a moderat, 
un cop analitzades les dades d'aquesta estació, sense 
cap gran onada de calor i amb una pluviometria supe
rior a la mitjana dels últims anys. Per tant, podria ser 
escaient comparar l'estiu d'enguany amb el de l'any 
2006, considerat estadísticament com a any "normal

o estàndard" en mitjanes dels últims 15 anys.
Tot i que les pluges dels tres mesos no sumen una 
quantitat total massa abundant (110 l/m 2, mentre que 
l'any passat en sumaven 93 l/m 2 en el mateix perí
ode), aquest any les pluges s'han anat repartint entre 
els tres mesos, mentre que l'any passat no van arribar 

fins al mes de setembre. N'és inhabitual la quantitat 
de 56 l/m 2 d'aquest agost per exemple, similar la de 
juliol amb els 8 l/m 2 i, per contra, els 46 l/m 2 del 
setembre són bastant escassos en aquest 2007, i bas
tant més normals els del 2006 amb 75 l/m 2.

Pel que fa a les temperatures, aquestes han estat infe
riors a les habituals, i mentre l'any 2006 la mitjana 
trimestral era de 22.5°C, aquest 2007 ha estat de 
2.09°C, una diferència bastant apreciable.

A banda d'això, enguany hem gaudit de períodes 
curts de dies de calor seguits, ja que s'alternaven 
amb baixades de temperatura periòdiques després 
d'uns dies calorosos i, fins i tot, amb uns dies de 
"petita tardor" entre els dies 6 i 23 d'agost, amb 
dies de pluja i temperatures màximes de 21.2°C el 
dia 22, i mínimes de 12°C la nit del 23 d'agost. 
Així doncs, la distribució de la precipitació entre 
els tres mesos, les mitjanes de temperatura més 

baixes, una mitjana d'humitat també més baixa, i 
les davallades periòdiques de la temperatura, van 
fer que la sensació de calor fos molt més lleugera 
enguany que l'any passat. A banda d'això, també 
podem afegir-hi que els mesos anteriors a l'a rri

bada del juliol, van ser també més secs i calorosos 
el 2006 que el 2007, que hem tingut una prima
vera més plujosa.
Aquests períodes de temps tan càlids (calorós i sec) 
perllongadament com el de l'any passat, van fer 

també que la salut dels nostres boscos i camps fos molt 
millor enguany i el risc d'incendi forestal menor.
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VALORS MITJANS JULiOL AGOST SETEMBRE TEMPERATURES DE L'ESTIU

TEMPERATURA 22.1°C 21.6 °C 19°C

HUMITAT 56% 58% 60%

PRESSIÓ 1009.3 hPa 1007.8 hPa 1011.3 hPa

VELOCITAT DEL VENT 1.3 m/s 1.1 m/s 0.9 m/s

DIRECCIÓ 153° (SSE) 154° (SSE) 155° (SSE)

PRECIPITACIÓ MENSUAL 8 l/m 2 56 l/m 2 4 6 l/m 2

VALORS EXTREMS

TEMPERATURA MÀXIMA 31.4°C dia 28 34.4°C dia 26 29.3°C dia 15

TEMPERATURA MÍNIMA 11.9°C dia 5 12°C dia 23 6.3°C dia 28

HUMITAT MÀXIMA 89% dia 15 92% dia 12 93% dia 18

HUMITAT MÍNIMA 28% dia 15 34% dia 26 21% dia 5

PRESSIÓ M ÀXIM A 1015 hPa dia 5 1017.9 hPa dia 25 1017.1 hPa dia 21

PRESSIÓ MÍNIMA 996.5 hPa dia 23 997 hPa dia 21 1000.1 hPa dia 27

VEL. M ÀX. DEL VENT 26.9 m/s dia 8 13.9 m/s dia 13 11.2 m/s dia 5

PRECIPITACIÓ M ÀXIM A 4 l/m 2 el dia 29 14 l/m 2 el dia 13 43 R e 2 el dia 22

JULIOL SETEMBRE

PLUJA EN L/M2
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JULIOL AGOST SETEMBRE
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La fragmentació 
del territori

EDUARD ADROBAU
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Una de les característiques de la vida és el moviment, mitjançant el qual cada espècie 
es desplaça segons unes pautes adquirides o segons la seva conducta intrínseca pro
gram ada en el seu codi genètic per portar a terme el seu cicle vital (recerca d'aliment,  
refugi, reproducció...).
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Hi ha espècies que recorren grans distàncies en poc 
temps mentre que altres desplacen les seves poblacions 
d'una manera extremadament lenta. Per tant, el fet que 

les diferents espècies puguin mantenir aquest desplaça
ment significa preservar un procés ecològic indispensa
ble per al bon funcionament dels ecosistemes.
La fragmentació consisteix en la divisió física de l'en
torn, i es considera una de les principals amenaces 

que afecten a la diversitat biològica.
Els motius perquè es fragmenti un territori bàsica
ment són dos: els naturals i els antròpics. Pel que fa 
als motius naturals un exemple seria un riu que creua 

una plana dividint-la en dos espais. Un altre exemple 
podria ser una clariana en un bosc, és una disconti

nuïtat, que per a una guineu o un ratolí no suposen un 
gran entrebanc, però per a una petita eruga és una 
distància inassolible. En canvi, els motius antròpics 
que produeixen una fragmentació tenen unes carac
terístiques molt diferents, ja que aquests elements con
formen unes barreres infranquejables (que la majoria 
d'animals no les poden travessar) i permanents que 
aïllen les diferents poblacions.

Les principals causes de la fragmentació són l'expansió 
urbanística (urbana i industrial), l'agricultura i la silvi
cultura intensiva, l'expansió d'infraestructures viàries i 

la contaminació. Dintre d'aquests processos els que pro
dueixen un trauma en el medi més gran són les grans 

infraestructures lineals (carreteres i línies de tren), no 
és tant per la pèrdua d'hàbitat sinó per la ruptura que 
suposen per al funcionament del conjunt del territori.

Els principals efectes de la fragmentació són:
• La pèrdua d'hàbitat que comporta directament la dis

minució d'una àrea i com a conseqüència la reducció 
dels individus que habiten en aquest indret.

• L'augment de perímetre, que fa que augmentin les 
pertorbacions (contaminació, presència humana... ) 

que alteren l'ecosistema.
• L'alteració de la dispersió de llavors i pollinització, ja 

que els animals (que són els que en general realitzen 
aquest procés) no poden passar les barreres físiques.

• L'efecte Illa fa que les espècies no puguin desplaçar-se 
i apareixen problemes de consanguinitat, que poden 

acabar produint la desaparició d'una espècie.
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EXEMPLE DE FRAGMENTACIÓ PAISATGÍSTICA I ECOLOGICA
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La connectivitat
La connectivitat i la fragmentació són dos conceptes 
que van agafats de la mà, com s'ha dit anteriorment 
la fragmentació és la "barrera" que divideix en dife
rents parts un hàbitat i la connectivitat és la forma de 
permeabilitzar aquesta barrera.
La importància de la connectivitat és bàsica per al 
manteniment de l'ecosistema, ja que fa que les dife
rents espècies que s'hi troben puguin continuar amb 
més o menys normalitat el seu cicle biològic.
Però quan parlem de connectivitat no només ens referim 
a mantenir una funcionalitat ecològica, sinó que té altres 
funcions com la connectivitat paisatgística o la connec- 

tivitat social (pèrdua de camins veïnals). La connectivitat 
paisatgística fa que l'observador pugui percebre un 
paisatge com un tot i no com a diversos paisatges sense 
cap relació, mentre que la connectivitat social és aquella 
que manté les vies pecuàries, vies verdes, camins rals... 
fent que les persones que viuen en el territori puguin 
continuar realitzant les rutes tradicionals.
Les franges que connecten una àrea relativament gran 

amb una altra (no fa falta que estiguin protegides) reben 
el nom de connectors ecològics. Aquests connectors 

ecològics ens serveixen per posar en valor molts terri
toris (poden ser camps de conreu, rieres, boscos... ) que 
esdevenen indispensables per permeabilitzar la matriu 
territorial en el seu conjunt. En el cas de les comarques 
gironines els rius, rieres, recs i torrents són els principals 

responsables i, a vegades, únics connectors ecològics, 
sobretot a la zona del gran corredor d'infraestructures.

La fragm entació  a V idreres i entorns
Amb una mirada ràpida al nostre territori observem que

tenim el paisatge farcit d'infraestructures, carreteres, polí
gons, cascs urbans, urbanitzacions, línies elèctriques... , 
totes aquestes infraestructures suposen un trossejament 
del territori. En alguns llocs, sobretot a les proximitats de 
nuclis habitats, apareixen grans continus urbans per la 
gran expansió urbanística (tant urbana com industrial) 
on la fragmentació s'eleva a la màxima expressió.
A Vidreres no ens escapem d'aquesta fragmenta
ció del territori, ara estem en un procés que ens 
canvia de manera rapidíssima el paisatge i l'entorn. 
Aquests processos són principalment els desdobla
ments de la C-35 i del pròxim desdoblament de la 

N-II. En el nostre municipi en aquests moment expe
rimentem els tres tipus de fragmentació: ambiental, 

social i paisatgística.
El problema de la fragmentació en aquests moments 
continua essent la manca de planificació territorial 
d'àmbit municipal i supramunicipal que garanteixi uns 

corredors o espais lliures per preservar la connectivitat.

Mesures per correg ir la fragm entació
Algunes mesures per corregir la fragmentació serien sen
sibilitzar i conscienciar els ajuntaments i administracions 

competents que en els seus àmbits competencials incorpo
rin els principis de connectivitat en els PALS i Agendes 21 i 
planificar connectors ecològics. Analitzar l'efecte barrera 

de les carreters i en els punts problemàtics permeabilitzar 
aquests punts (passos de fauna, per exemple).
En resum, el fet de planificar una determinada infra- 
estructura vol dir que produeix una modificació subs
tancial de tot l'entorn (tant ambiental com social), això 

implica que abans de decidir executar una obra és 
necessari realitzar un estudi profund de l'entorn.
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ANGEL TEIXIDOR 

DOCTOR EN MEDICINA

Qui més qui menys tothom s'ha trobat en alguna ocasió que li ha costat dormir i n'ha 
patit les conseqüències al dia següent.

Què vol dir insomni?
Hi ha diferents trastorns de la son, però l'insomni n'és 
el més freqüent. Es produeix quan l'afectat no dorm 
les hores necessàries perquè no pot agafar la son, es 
desperta sovint o es desperta abans d'hora. Es té la 
sensació de no haver descansat.
Això comporta cansament diürn, baix to vital, irritabi

litat, dificultat per concentrar-se i per prendre decisi
ons, baix rendiment físic i intel·lectual, problemes amb 
la manipulació de màquines i amb la conducció de 
vehicles, descens del rendiment laboral o acadèmic. 
Repercuteix negativament en la vida de qui el pateix.

Què és la son?
Necessitem descansar, dormir, més que cap altra cosa,
o si no ens convertiríem en psicòtics. El descans que 
obtenim de la son ha de ser reparador, tant a nivell 
físic com mental.
La son és un dels indicadors clau de la nostra qualitat 
de vida. Els seus trastorns repercuteixen en el benestar 

general i psicològic.
La son és un acte fisiològic imprescindible per a l'és
ser humà. Representa una font d'energia necessària 
que afavoreix el mecanisme de la memòria, ja que 

ens permet posar en ordre les experiències viscudes 
durant el dia.

Contràriament al que es pensa, durant la son no 
s'apaguen les funcions de l'organisme. Es quan el 
cervell actua amb més potència i amb total llibertat 
sense inhibicions ni prejudicis. Comunament diem que 
els somnis són la interpretació que fa el subconscient 

de les vivències i experiències viscudes el dia abans 
i l'insomni vindria per la manca de sintonia entre la 

consciència i la pròpia actuació (allò que volem jus
tificar durant el dia, el nostre subconscient, quan es 
troba lliure, no ho troba justificable). Per això alguns 

autors asseguren que si sabéssim escoltar, entendre, 
comprendre, tolerar i perdonar una mica més, no pati
ríem tant d'insomni.

Quantes hores s'ha de dormir?
No hi ha cap codi establert. Depèn de cada persona 
i de l'edat. Els nadons són els que més han de dormir, 

al voltant de les 17 hores cada dia. Els adolescents 
necessiten dormir, per tenir un bon desenvolupament 

psicològic, al voltant de 9 o 10 hores cada dia. Els 
adults hauríem de dormir al voltant de les 8 hores 
cada dia per mantenir un ritme diürn satisfactori.

Què provoca insomni?
Els factors que poden causar-lo són molts, sovint rela
cionats amb una alteració del ritme normal de la vida 

a causa de problemes familiars, laborals, financers, 
de salut o accident.
En altres casos, l'insomni s'associa a un desordre 
emocional com ansietat, neurosi, depressió o síndro
mes maníacs.
Les malalties que cursen amb dolor com l'artrosi, la 
fibromiàlgia, la febre, l'úlcera gàstrica, dolors abdo
minals, l'emfisema i d'altres, també poden provocar 
insomni.
Certs factors ambientals com el soroll, la claror, la 
temperatura, viatges llargs o el treball a torns poden 
generar insomni.
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Hi ha certs medicaments que poden produir insomni 
de la mateixa manera que la manca o abstinència de 
certes substàncies additives.
I, sens dubte, la ingestió de substàncies estimulants 
com begudes amb cola, cafeïna, xocolata o alcohol, 
com també els sopars copiosos, generen insomni.
En la majoria dels insomnis crònics s'hi observa ansi
etat o depressió, de manera que en corregir aquests 
trastorns desapareix l'insomni.
Tot i que l'insomni es pot corregir amb medicaments, 
és important saber que prendre pastilles per dormir 
és només un tractament útil per a pocs dies i que si es 
prenen durant temps poden ser perjudicials per a la 
salut i afectar la persona durant el dia.

Consells per dormir millor
• Respecteu els horaris d'anar a dormir i de llevar- 

vos. Procureu que sigui sempre a les mateixes 
hores, fins i tot en els dies de festa, perquè el cos 
segueixi el seu ritme biològic.

• Feu de manera rutinària cada dia les mateixes 
coses abans d'anar al llit. Això fa que el cos es 

vagi preparant per dormir.
• No feu activitats que precisin atenció i concentració 

abans d'anar a dormir. Es millor fer alguna activi
tat relaxant com escoltar música tranquil·la, mirar 

una pel·lícula alegre, llegir una novel·la, etc.

No us quedeu adormits al sofà, perquè quan us 
desperteu per anar al llit es trenquen els cicles de 
la son. Si ve la son és millor anar-se'n al llit.
No aneu a dormir amb la panxa plena. Sopeu 
unes dues o tres hores abans. Eviteu menjar 
massa per facilitar la digestió. Tampoc no convé 
anar a dormir amb gana.
No feu una activitat física intensa o exercici físic 
poc abans d'anar a dormir.
Per dormir bé a la nit, és millor no fer migdiada, 
tot i que si es fa, no ha de ser superior als 20 o 
30 minuts.
Feu exercici físic regularment durant el dia per 
tenir el cos en forma i facilitar el descans. 
Associeu el llit amb coses agradables. Això us 
ajudarà a dormir.
No us esforceu massa a dormir si no ho acon

seguiu, ni us obsessioneu ni us poseu nerviosos, 
aixequeu-vos, llegiu una mica, mireu la televisió, 
preneu una infusió, feu una cosa rutinària i quan 

noteu son troneu al llit.
Procureu beure poca aigua per la tarda, així no 
us haureu d'aixecar per anar al lavabo.
Si domineu alguna tècnica de relaxació, la podeu 
aplicar.
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JORDI DIUME MAIMIR 

LA JUNTA

S'acaba l'estiu i arriben els nous capítols de les telenovel·les, els col·leccionables 
a les llibreries, el curs escolar, i com no, les competicions esportives!

Aquest estiu ha estat mogut per a l'Atlètic, en primer 
lloc hem preparat la nostra primera contribució a la 
Festa Major amb una barraca a la zona de concerts, 
amb un gran èxit i una gran contribució social, ja que 

al llarg dels dos primers dies de concerts vam repar
tir mil preservatius (masculins i femenins) i informació 
sobre les malalties de transmissió sexual, fet que es 
va valorar molt positivament. Aquesta acció no hauria 

estat possible sense la col·laboració de l'ACAS (Asso
ciació Catalana Anti Sida).
A nivell esportiu repeteix el mateix bloc de jugadors 
de la temporada passada i s'incorporen tres nous 
membres: un porter, posició per a la qual feia falta 
trobar un reforç, ja que ha estat un dels punts febles 
més grans del conjunt en cada temporada. Aquest 
és en Toni, un veterà porter amb diverses tempora
des d'experiència defensant porteries a les terres de 
Barcelona. I, en segon lloc, i com a novetat, incorpo
rem la figura del Mister. Des dels inicis de l'entitat la

formació i entrenaments dels jugadors ha estat autodi
dacta per a un dels membres de la plantilla, aquesta 
etapa queda tancada i iniciem una nova temporada 
amb la figura de l'entrenador. Estem parlant de l'Anto- 

nio, un barceloní que s'ha establert a Vidreres des de 
fa uns mesos i amb diversos anys d'experiència a les 
banquetes. Finalment, destaquem la tercera incorpo
ració, en Manel, vidrerenc, amb àmplia experiència 

en el futbol camp, ràpid i viu en el joc.
Doncs bé, després d'aquest intens estiu en el qual s'ha 
treballat molt, només queda esperar l'inici de la tem

porada, que serà a finals d'octubre, i rebre els fruits 
d'aquest treball en forma de victòries.
Podeu trobar més informació sobre l'entitat a la nostra 

web, la qual està farcida d'informació, dades estadís
tiques de les diferents temporades, horaris, fotogra
fies, fòrums, enquestes, i molt més!

Força Atlètic!
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Campus de Tennis d’Estiu
VII edició

JUNTA DIRECTIVA DEL CLUB TENNIS VIDRERES

El passat mes de juliol, a les pistes del CT Vidreres, 
va tenir lloc la 7a edició del campus de tennis d'estiu. 
Enguany, vint-i-cinc alumnes van participar en alguna 
de les cinc setmanes que va durar. L'objectiu d'aquest 
stage era donar a conèixer aquest esport a molts nens 
i nenes que no l'havien practicat mai i, alhora, millo
rar la tècnica i incentivar la participació dels que ja 
el coneixien. L'últim dia del campus es va disputar un

campionat entre tots el participants. En la primera 
categoria la guanyadora va ser Laura Mares, seguida 
de Carla Colomer i Robert Fullà. En la segona cate
goria la guanyadora va ser Clàudia Mares, que va 
quedar per davant de la Clara Vergés i Anna Boada. 
Per últim, aprofitem l'avinentesa per recordar que el 
mes d'octubre ha començat l'escola de tennis en la 
qual tots els nens i nenes hi poden participar.
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Actualitat del Club d’Escacs
CLUB D'ESCACS VIDRERES

En record d'en Basilio i d'en Joan
Afortunadament, cada vegada que he hagut d'es
criure un article sobre el Club d'Escacs Vidreres ha 
estat d'alguna notícia positiva, divertida o, com a 
mínim, anecdòtica. Aquesta vegada no podrà ser així 
perquè el Club s'ha vist colpit per la mort d'un dels 
seus jugadors, en Basilio Martínez, i per un dels seus 
referents, en Joan Pericot.

En Joan ens va deixar després de patir una llarga 
malaltia. Va ser ell qui, mitjançant en Lluís Pierre, 

ens va buscar les adreces de la Federació Catalana 
d'Escacs i ens va donar els consells pertinents, entre 
anècdota i anècdota de quan hi havia hagut un club 

d'escacs al poble. Com a jugador li teníem un respecte 
immens perquè tothom en deia meravelles, fins al punt 

que la seva anomenada escaquística arribava fora 
de Vidreres. A Santa Coloma de Farners, en Ramon 

Cantó, el germà d'en Miquel Cantó, veí de Vidreres, 
em va dir que una vegada li va aconseguir treure una 
taules! I el president del Gerunda, un magnífic esca- 
quista, em va comentar que en Joan havia estat un 

dels millors jugadors de la província.
En Basilio ens va deixar uns mesos més tard. La notícia 
va ser per als jugadors del club totalment inesperada, 
perquè tot just feia dos dies que en Pere, en Llore, en Ros 
i l'Eloi havien anat a casa seva a jugar unes partides 
d'escacs. Com a persona i jugador era molt divertit. Com 

a jugador perquè si la partida li anava bé tenia el costum 
de xiuxiuejar una cançó, cosa que feia posar molt ner
viós al rival, i si la partida no anava com ell volia tor

nava a posar les peces a la seva casella inicial i et deia: 
"Esta vez has tenido suerte". El més divertit era quan es 
passava estona i estona rumiant i passat un llarg temps 
preguntava: "^Quién mueve?". Com és lògic et quedaves 
flipat i li contestaves: "Tú, Basilio".

Ell, a continuació, agafava una peça de les seves i se la 
matava, cosa que encara et deixava més flipat que abans, 
i que provocava una riallada general en tota la sala.
I com a persona era molt divertida perquè sempre tenia 
un comentari graciós i enginyós. Un dia que l'Eloi pre
sumia, mentre jugava una partida amb en Pere, de tenir 

més conquestes amb les noies que amb els escacs, en 
Basilio, posant-se el dit índex a la boca li diu a en Robert, 
el nostre entrenador: "Me parece que este mucho de 
aquí, pero nada de nada", i deixava en evidència l'Eloi, 
que es va posar més vermell que un pebrot.
Gràcies a Déu, hi ha hagut notícies més positives com 

ara la participació d'en Carles Ros i d'en Xevi Oller al 
X Open Internacional de Banyoles. Bé, positiva si no 
tenim en compte l'actuació dels dos jugadors, perquè 
en Ros no va aconseguir cap victòria en les nou par
tides que tenia el torneig, i l'Oller encara va salvar la 

cara, tot i els tortells que es va emportar a la primera 
i la tercera ronda. S'ha de reconèixer que el nivell era 
molt i molt alt, perquè hi havia els millors jugadors de 

Girona, el més fort de Catalunya, en Viktor Moshka- 
lenko, i en Nigel Short, el típic anglès lleig del cul, tot 
i que simpàtic, que li havia disputat dues fases per 
al campionat del món a en Kasparov i que es manté 
entre els quinze primers del món.

Es reprenen les classes
El club torna a començar les classes per als infants i 

jugadors més novells al Casino "la unió" els divendres 
de les 7 a les 9 de la tarda. Si algú té ganes de jugar 
amb nosaltres, com ara fa en Pepe Meio, que està dei
xant cada dijous per terra els jugadors del club, podeu 
venir els dimarts i els dijous a partir de dos quarts de 
deu de la nit. I els dissabtes, com sempre, a partir de 
les cinc de la tarda, fins que ens cansem.

P.D. En el pròxim número ens posarem amb aquests mals imitadors de la Trinca, 
del Tricicle i del Teatre de Guerrilla: els Trinòlegs, per haver encetat una guerra  
oberta contra el Club d'Escacs a la revista de la Festa Major.
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Ping-pong
El torneig de Vidreres

AM ICS DEL PING-PONG

Quan l 'any passat ens vam plantejar per primera vegada organitzar una activitat 
dedicada al ping-p ong, ni de bon tros ens esperàvem la bona acollida que va tenir 
entre la gent del poble i rodalies. Ni més ni menys que 70 persones van ocupar 
tot l'interior del teatre del casino i, juntament amb el públic, van fer tremolar els 
fonaments del recinte. Ens va a legrar molt veure tanta gent passant-s'ho bé al llarg  
d'aquella  tarda de Festa Major.

Aquesta afluència de públic va fer que ens replantéges- 
sim el torneig i intentéssim donar cabuda a tots els par

ticipants i evitar que ens veiéssim desbordats de nou. 
Enguany hem disposat de 13 taules, que han permès 
que tothom jugués múltiples partides. Ens hem resituat 

al pavelló per donar cabuda a aquesta logística i hem 
entregat més i millors regals per a tots els participants, 
com per exemple nits d'hotel i de càmping, dos menús 
degustació a Can Pou, etc...
El suport rebut tant per part de l'Ajuntament, de les 

empreses patrocinadores, de la gent que ens ha ajudat

desinteressadament, així com l'entusiasme de les 57 

persones que van participar (grans i petits) ens han com
pensat sobradament tot l'esforç realitzat. I, per sobre de 
tot, han permès gaudir d'una activitat més durant la 

nostra festa, que de fet és del que es tractava.

Per tot això volem anunciar que això no s'acaba aquí. 
Per a l'any vinent ens plantegem uns objectius sem

blants, sinó millors, i esperem veure tothom un any 
més al pavelló, ja sigui per fer quatre partidetes o per 
passar una tarda distreta i divertida.

Animem a tots els que ho desitgin a enviar-nos suggeriments  
(o per tal de col·laborar plegats en el torneig o altres activitats)  

a la següent adreça electrònica: 
pingpong.vidreres @ gm ail.com



Resultats
de l’atletisme vidrerenc

GEMMA MASNOU

Jesica Soto se situa a l’elit europea juvenil

L'atleta vidrerenca Jesica Soto (Girona Costa-Brava) 
ha finalitzat una temporada excel·lent amb la seva 
participació internacional com a integrant de la selec

ció espanyola al Campionat del Món Juvenil celebrat 
a la localitat d'Ostrava (República Txeca), i al Festival 
Olímpic de la Joventut Europea disputat a Belgrad.
En el Mundial d'Ostrava, celebrat de l'11 al 15 de juliol, 
la Jesica va quedar 9a en la fase de qualificació amb un 
salt de 3 m 50 cm, resultat que va decebre una mica les 
expectatives de l'atleta, ja que es va quedar molt a prop 
de passar a la final, que era l'objectiu que perseguia. 
Però dies després, en la seva participació a l'Europeu 
de Belgrad, els dies 23 fins el 27 de juliol, la Jesica

es va poder treure l'espina del mundial demostrant el 
seu talent i capacitat competitiva igualant la seva millor 

marca de la temporada amb un salt de 3 m 70 que la 
va situar 6a classificada en la final europea, i va obtenir 
un brillant diploma de finalista. Un excel·lent resultat. 

Tenint en compte que la Jesica es troba en edat juvenil, 
i amb la progressió que segueix des de les categories 
de promoció, la seva participació internacional ha 

estat una gran experiència que li ha servit per apren
dre molt i encoratjar-la a seguir entrenant i esforçar-se 
per aconseguir nous objectius i reptes. De ben segur 
que en la propera categoria júnior ens depararà molts 
més èxits com aquests.

Bàrbara Ramon participa a L’Estatal Absolut
L'atleta vidrerenca Bàrbara Ramon (CA Lloret-La 
Selva), en el seu segon any en la categoria sènior, 
ha finalitzat una gran temporada 2006/2007 amb 
la seva participació al Campionat d'Espanya Absolut 
de pista a l'aire lliure celebrat els dies 4 i 5 d'agost a 
Sant Sebastià.

La Bàrbara va participar en una de les proves més 
dures i exigents del calendari femení, els 3.000 metres 
obstacles, en els quals es va classificar en 17a posició 
en una cursa guanyada per la catalana Rosa Morató 
amb rècord dels campionats.
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Cuina sana, cuina bona
JOSEP BORRELL RIPOLL

Sovint, en programes de TV de sobretaula, llibres de cuina o revistes especialitzades, ens 
trobem amb cuiners que intenten lluir-se preparant tot tipus de menjars summament refi
nats i de presentació espectacular. Considero que tot això és secundari i que el principal 
objectiu d'un bon cuiner o cuinera ha de ser ajudar, sempre en la mesura del possible, 
a millorar l'alimentació dels seus comensals, sobretot d'aquelles persones afectades per 
malalties cròniques com poden ser el colesterol, la diabetis, o problemes amb la pressió.

En aquests casos, i sempre sota el control d'un metge o 
un dietista, podem continuar gaudint de la dieta medi
terrània tot reduint la quantitat d'aliments rics en lípids

o sucres, i afavorint plats on les verdures, els cereals, 
els llegums i les farines en siguin part principal.

Una forma ben senzilla de reduir les grasses pot ser

Primer p la t

Verdures a la planxa
per a quatre  persones

moderar la quantitat d'oli que fem servir per amanir 

les verdures o bé cuinar amb cassoles i paelles anti- 
adherents que ens permetin reduir la quantitat d'oli 

necessària en la cocció.
Si després d'aquestes quatre ratlles decidiu preparar un 
cuina un xic més saludable, us proposo el següent menú:

Segon p la t

Llobarro al fonoll
per a quatre  persones
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Ingredients:
Albergínia 200 gr.
Carbassa 200 gr.
Carxofa 200 gr.
Endívia 2 unitats
Tomàquet "cherry" 8 unitats 

Sal i pebre

Ingredients:
Un llobarro fresc 800 gr.
Cabeça de fonoll cultivat 5 unitats

Julivert picat una cullerada
Tomàquet "cherry" 8 unitats
Enciam llarg V2 unitat

Herbes provençals, oli, i sal
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Elaboració:
Netegem les verdures, les tallem a làmines (excepte el 
tomàquet, que el partim per la meitat) i les passem per 
la planxa, que ha d'estar ben calenta. Les salpebrem i 

hi tirem un raig d'oli d'oliva.

Elaboració:
En primer lloc, pelem les cabeces de fonoll, les netegem 
i les tallem a làmines.
Ho salpebrem tot i hi afegim herbes provençals, julivert 

i un raig d'oli.
Ho deixem reposar tot una estona.
Netegem també les supremes de llobarro (aproximada
ment 200 gr. cada suprema).
A continuació, col·loquem les cabeces de fonoll 
laminades al fons d'una cassola d'antiadherent i, al 
damunt, les supremes de llobarro.
Ho posem tot al forn a 200°C durant 15 minuts.

Per acabar, emplatem les supremes sobre una guarni
ció d'enciam tallat a juliana i tomàquets cherry tallats 
per la meitat.
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L’Oest Americà:
Califòrnia, Nevada, Utah i Arizona

JESSICA LLORA I MARIA FERNANDEZ

Havíem decidit m arxar de vacances però no sabíem ben bé on. Des de feia setmanes que 
hi donàvem voltes. Finalment, ens vam proposar travessar l'oceà Atlàntic i, més concreta
ment, conèixer Califòrnia. No les teníem pas totes, però ens ho vam plantejar com a repte.

Després de passar unes hores a dins d'un avió, 
i fer escala a Madrid, arribem a Bòston per fer 

l'última escala. L'arribada a Bòston ens deixa una 
mica sorpreses. Allà vivim uns moments tensos 
quan passem per uns controls i ens fitxen com a 

turistes d'Amèrica. El senyor de la duana té un 
posat seriós, uns quants quilos de més i poques 
ganes de fer esforços per entendre'ns i fer-se 
entendre. Ens pren l'empremta digital i posa un 
segell en el passaport. A més a més, li hem de 
presentar uns formularis que hem omplert a l'avió 
on pregunten coses com si formes part d'una 

banda d'espionatge, o si tens problemes mentals,
o si has estat detingut alguna vegada per roba
tori, violació o assassinat. No sé si hi ha algú 
amb alguna d'aquestes condicions que s'arribi a 
sincerar davant d'un tros de paper! Passat aquest 
tràmit podem anar a buscar l'avió cap a San 

Francisco. L'aeroport pot semblar caòtic perquè 
és molt gran, però està molt ben organitzat.

Els tres primers dies tenim hotel reservat, per tant el 

viatge no té més dificultat. Arribem a 2 /4  d'11 de la 
nit, un vehicle que aquí anomenaríem furgoneta, allà 

"Shuttle", ens porta a l'hotel. A l'hora de pagar no es 
tallen ni un pèl per demanar la propina, això sí, ho fan 

de manera molt diplomàtica, ja sigui preguntant-te si 
vols el canvi, o recordant-te el servei que t'han fet. 

Malgrat el canvi horari de 9 hores, només ens hem 
despertat dues o tres vegades a la nit. Al matí ja 
podem gaudir dels típics esmorzars. No sabem com 
es poden cruspir tota aquella quantitat de menjar.

La ciutat de San Francisco (Califòrnia)
San Francisco és una ciutat relativament petita i amb 

un clima fred per la seva situació a tocar de l'oceà 
Pacífic. Cal anar molt abrigat encara que sigui el mes 
d'agost. Diuen que els habitants coneixen els turistes 

pel fet que són els únics que el mes d'agost porten 
pantalons curts i es pelen de fred. L'estructura de la 
ciutat és com la de l'eixample de Barcelona. Els car

rers van de punta a punta de la 
ciutat formant una quadrícula, tot 
travessant els turons que hi ha al 

llarg de la badia. Aquests turons 
els anomenen hills.
Comencem en el carrer Powell 
per proximitat a l'hotel, allà hi 
ha una de les parades per pujar 
als típics tramvies que travessen 
la ciutat de San Francisco. Com 
que està molt ple de gent ens pro
posem pujar el turó a peu, però 
tan dura és la pujada com la bai
xada. La inclinació dels carrers és 
molt pronunciada i són pocs els 
que s'atreveixen a fer-los a peu.
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Segur que només els turistes com nosaltres.
Buscant els símbols de la ciutat, ens anem trobant amb 
una ciutat plena de contrastos. Tot passejant anem de la 
zona més comercial i de botigues al Chinatown. De fet, 
és fàcil reconèixer-ho només mirant les cares de la gent. 
Es com si hi hagués una línia imaginària a partir de la 
qual tota la població esdevé xinesa. Els rètols dels seus 
establiments en són un clar exemple. Com en aquest 
cas, també ens trobem altres zones en les quals fàcil
ment es pot saber quina és la seva població majoritària, 
ja sigui per una sèrie de símbols coneguts mundialment 
com pels habitants que transiten els seus carrers. 
Seguint el carrer Powell, arribem a la zona on tenen 
cabuda els despatxos i, en definitiva, s'hi mou la gent 

de negocis (financial districf) i, continuant pel mateix 
carrer, arribem a la part més turística que s'anomena 

Fishermans Wharf. En aquesta zona és on es poden 
llogar les visites guiades per la ciutat: amb autobús, 
a peu, amb bicicleta o visitar la presó d'Alcatraz. 
Aquesta se situa a uns quants metres de la costa i, 
si no hi ha boira, es veu perfectament. Sovint l'oferta 

d'aquests tours es fan per mitjà de packs. Si us deci
díssiu a visitar San Francisco, compareu preus i mireu 

què és el que preferiu visitar.
En aquesta zona del Fishermans W harf hi ha molts res
taurants que tenen el cranc bullit com a especialitat de la 

casa. Són els que aquí anomenem bous de mar i un cop 
bullits l'acompanyen amb la gran varietat de salses que 
als Estats Units tenen per acompanyar qualsevol àpat. 
Partint d'aquesta zona turística passem pel Pier 39 
(moll 39) que és el que té més anomenada, i arribem

Al fons, el Golden 
Gate Bridge.

a la zona d'el embarcadero, des d'on es pot veure el 
Bay Bridge, que podríem dir que és el segon pont més 
famós de la ciutat. Aquest pont uneix la badia de San 
Francisco amb la ciutat de Oakland, i es diferencia 
del Golden Gate Bridge pel fet que és de color gris i 
és més llarg.
Amb un tramvia (cable car) fem tot el trajecte pel 
Market Street. Aquest carrer ens porta directament a 
la zona de Castro, on hi ha la Mission Dolores, o Pre- 
sidio San Francisco dels quals Sant Francesc d'Assís 
n'és el patró. En aquest lloc hi ha molts edificis que 

guarden relació amb avantpassats espanyols. De fet, 
al segle XVIII molts espanyols empesos per la febre de 
l'or van habitar la costa del Pacífic. En aquesta zona 
ja hi habitaven els indis Olhoe, però les malalties i 

les guerres provocades pels nouvinguts van ajudar a 
exterminar aquesta població.
A continuació es pot veure una vista de la ciutat molt 
bonica a partir de Twin Peaks, dos turons bessons, des 
d'on, si no hi ha boira, s'albira tota la badia. 
Travessem el Golden Gate Park, una zona verda de la 

qual es diu que no hi ha cap arbre que sigui natural de 
la zona, tots han estat portats d'altres països. Doncs la 
veritat és que ja té mèrit i és bonic de veure.

Parc Nacional de Yosemite
Un cop llogat el cotxe i quan ens fem a la idea de la 
conducció amb el canvi automàtic, on no hi ha embra

gatge i la cama esquerra no té cap mena de funció, 
emprenem la llarga ruta amb la qual ens endinsem a 
l'oest americà.

Seguint els consells de les guies 
turístiques de la zona, fem nit al 

poble més proper al parc nacio
nal: Groveland. Es un poble petit, 
on la gent és molt hospitalària i 
agradable. El dia següent arri
bem a les portes d'un dels Parcs 
Nacionals més visitats del món, 
Yosemite. El seu atractiu princi
pal és una muntanya de roca que 
sembla caiguda del cel, anome
nada "El Capitan", d'uns 1.100 
metres, aproximadament. 
L'acompanyen una varietat de 
cedres altíssims, d'un verd intens, 
i un riu que banya el parc, tot
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plegat dóna una imatge idíl·lica del lloc. A la pri
mavera es pot gaudir del Bridalveil Fall i el Yosemite 
fa ll: uns saltants d'aigua espectaculars. Es realment 
un regal per a la vista.
La fauna de la zona és força variada i és fàcil obser
var una família de cérvols pasturant en els prats, a la 
falda de la muntanya. També hi podem trobar esqui
rols i pumes. Aquests últims no els hem pas pogut 
veure (per sort)!

Parc Nacional de les Sequoies i Kings Canyon
Per a nosaltres ha estat el parc nacional més espec
tacular per la immensitat de les seves espècies vege
tals. La sequoia és l'arbre que més hi abunda, i les 
seves dimensions no deixen indiferent a ningú. Poden 
arribar a tenir 3.200 anys, 95 metres d'alçada i una 
base de 10 metres de perímetre. En aquest parc 
també hi trobem la més vella i la més alta de les 
sequoies catalogades mundialment. Un fet curiós del 

parc són les sequoies caigudes, que a causa de les 
seves dimensions no es poden retirar i esdevenen un 
atractiu turístic. Alguns exemplars han estat foradats 

per permetre el pas dels cotxes. La fauna també és 
molt variada. S'hi troben esquirols, cérvols, óssos, 
guineus, marmotes, coiots; malgrat tot, molts d'ells 
no es deixen veure pels turistes.
Continuant Riu Merced amunt, arribem al King's 

Canyon. Són enormes muntanyes de pedra, separa
des pel riu. Aquest paisatge també atrau les visites de 
molta gent d'arreu.

Bodie, Lee Vining
i Mammoth Lake
En la nostra ruta, Bodie no és un 

poble que vingui de pas però mereix 
una visita pel seu curiós encant. Es 
un poble miner abandonat al vell 
mig del desert, envoltat d'arbustos 
que no aixequen més de mig metre 
de terra i que semblen passar set. 
Les cases del poblat són de fusta, 
típiques de les pel·lícules del far 
west. Fins i tot podem dir que es 
tracta d'un escenari preparat per a 
aquest tipus de pel·lícules.
Lee Vining és just el poble on hi 
trobem la cruïlla per anar a Bodie,

o Mamooth Lake (ambdós estan en sentit oposat). En 
aquest lloc hi ha un llac molt curiós de veure, el Mono 
Lake; al mig hi broten unes pedres que sembla que hi 
flotin.
Mammoth Lake és una població típica d'alta muntanya 
que a l'hivern alberga molts esquiadors i amants de 
la neu. En ple agost, la temperatura és fresqueta i és 
necessari portar un bon jersei, i més encara a la nit.

Death Valley i Las Vegas (Nevada)
Sortint de Mammoth Lake ens dirigim a Las Vegas cre
uant el Death Valley (la vall de la mort). Aquesta vall 
rep aquest nom per les altíssimes temperatures que hi 
fa al mes d'agost. Això és perquè la seva altitud es 
troba, en alguns trams, a 30 metres sota el nivell del 
mar. Durant els mesos d'estiu, aconsellen no travessar-

lo en ple dia, portar el dipòsit de benzina ple, força 
aigua per beure i no desviar-se a carreteres secundà
ries si no coneixes la zona. La temperatura que marca 
el cotxe a les 2 del migdia és de 109° F, uns 43°C, 
però amb molta xafogor. La nostra sensació és la d'es
tar dins d'una olla de pressió a punt d'explotar.
El seu paisatge és molt àrid i sec. Al llarg del seu 
recorregut hi trobem pocs cotxes, comptats bars de 
carretera i dipòsits d'aigua per omplir el radiador 
del cotxe en cas de sobreescalfament. Ens fa cert res
pecte travessar el Death Valley, però no ens hem fet el 
comentari fins al final del trajecte.

A mitja tarda arribem a Las Vegas i la sensació de 
calor segueix essent molt acusada. La nostra primera 

impressió de la ciutat és que no té res d'interessant.
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Sobta molt veure tants hotels, però això també ho 
tenim a la Costa Brava. La recerca de l'hotel no és una 
tasca difícil. N'hi ha molts i no hi ha tanta demanda 
perquè és un dia entre setmana. Fins i tot els preus són 
diferents (fins al 50% més barats). Las Vegas de dia no 
té res a veure amb Las Vegas de nit: color, vici, música, 
gent i calor, molta calor. A la nit tot s'il·lumina i és com 
una gran Festa Major, però sense que s'acabi mai. Hi 
ha un munt de gent pels carrers, gent pels casinos, i 
més gent que no saps d'on ha sortit perquè a la tarda 
no hi havia gaire ambient!
Els hotels de la ciutat són temàtics i molts inspirats 
en altres ciutats importants del món: Egipte, Grècia, 
Venècia, París, Nova York. Tots són dignes de visitar. 
Normalment la recepció es troba a la planta baixa 
de l'hotel; una immensa esplanada emmoquetada i 

plena de màquines escurabutxaques, ruletes, taules 
de joc i tota mena de màquines d'oci. Els casinos 

són enormes i sempre plens de gom a gom. Els llums
i l'ambient a dins d'un casino donen la sensació que 
sempre és de nit. De fet, tampoc no hi ha rellotges 

perquè en un casino el temps no existeix.
En alguns hotels la seva màxima atracció són el espec
tacles que s'hi fan, com el que anem a veure nosaltres 

a l'hotel New York del Cirque du Soleil.

Després de dos dies de viure ambient de festa les 24 
hores, marxem per continuar la nostra ruta, ara, a 
visitar més parcs nacionals.

Zion National Park i Bryce Canyon (Utah)
Canviem d'estat i també d'horari, avancem una 
hora el rellotge. El primer dels dos parcs nacionals 
que visitem és bonic de veure però estem segures 
que un biòleg hi gaudiria molt més que nosaltres. 
Més aviat captem la bellesa del lloc i comparem 
amb el que nosaltres tenim a les nostres terres. 
Que no tenim res a envejar! Són unes muntanyes 
de color vermellós com d'argila que tenen formes 
curioses; com si les haguessin pentinat amb una 

gran pinta. Fins i tot la carretera és d'un asfalt 
vermellós que no saps ben bé si és reflex de les 
muntanyes o és per la utilització de la pedra de la 
muntanya per fer-les.

El Bryce Canyon té una bellesa única. Es un prat de 
petites muntanyetes punxegudes i de tons ataron
jats. L'erosió de l'aigua i del vent ha fet que tinguin 
aquestes formes curioses. La naturalesa fa que el 
món sigui un gran museu que un no dóna l'abast a 
visitar-lo tot.
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Monument Valley, Canyon de Chelly 
(Arizona)
Entrem en territori dels indis navajos. Arizona és un 
desert amb petites poblacions de no més de 4 cases 
prefabricades on viuen les reserves dels indis navajos 
amb els seus cavalls i el seu cotxe pick-up. Aquests 
homes indis tenen la pell morena-ataronjada, nas 
prominent i cabells llargs. Vesteixen camisa de qua
dres, texans, barret de cow-boy i botes camperes. 
Són els que fa uns anys vestien amb pells d'animals 
i duien plomes en el cap. Les senyores es guanyen el 
sou venent de manera ambulant penjolls i bijuteria als 
turistes, malgrat que en molts llocs anuncien que la 
venda ambulant no és permesa.
El Monument Valley és la vall dels monuments que la 
natura ha regalat en aquesta zona, unes muntanyes 

de pedra amb els costats verticals que s'aixequen cap 
al cel. Observant aquest lloc, et vénen al cap els dibui
xos animats d'en Lucky Luke, en el nostre cas, o bé les 

pel·lícules de l'oest en les quals els indis assaltaven les 
diligències. Quin mèrit travessar aquestes esplanades 
immenses amb carros, en aquell temps, si amb cotxe i 

bona carretera ja es fa feixuc!
El Canyon de Chelly és petit en comparació al Canyon 
del Colorado, però nosaltres aconsellem anar-lo a 
visitar per començar a fer-se una idea del que es pot 
veure en el Grand Canyon. Aquest és com si fos la 
versió reduïda, perquè no és massa extens quant a 
llargada ni alçada, però igualment impressiona.

El canyon que ha anat formant el riu en aquesta zona 
ha permès aprofitar espais on els indis navajos tenen 
les seves collites. Des de dalt del canyon, força metres 
amunt, costa distingir els cavalls que pasturen de 
manera salvatge prop dels rius.

Flagstaff i el Grand Canyon del Colorado
Flagstaff és una ciutat tranquil·la i sovint els turistes 
hi fan una estada abans d'anar a visitar el Grand 
Canyon. Es ple de motels, per la qual cosa no hi ha 
problema en trobar lloc per dormir.

Des d'aquesta ciutat hi ha unes dues hores i escaig 
abans de començar a veure el Grand Canyon. El cas 
és que un cop arribats al South Rim (la part sud), ens 
adonem que només veurem un petit tros del que és el 
riu Colorado. La famosa passera des d'on es té una 
vista impressionant és encara molt més lluny, a unes 

quatre hores per carreteres secundàries.
Des de qualsevol dels miradors, la vista arriba a límits 
exageradament llunyans i et sents petitíssim. L'àmplia 

gamma de colors que hi ha a les parets de les munta
nyes donen fe del pas del temps i les transformacions 

que va sofrint el planeta.

Los Angeles
Des de la ciutat de Flasgstaff fins a Los Angeles hi ha un 
bon tros amb cotxe, però és el moment ideal per recór

rer la famosa ruta històrica route 66, molt coneguda 
pels motoristes i, sobretot, dedicada als amants de les
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Harley Davidson. No és més que una carretera que 
anys més tard va ser substituïda per una altra. Durant 
el recorregut d'aquesta ruta el turista fa un viatge en el 
temps en situar-se als anys 60. L'ambientació és acu
rada. Hi podem trobar els típics cadillacs aparcats a les 
vores de les carreteres, així com maniquins vestits per 
a la ocasió amb robes típiques de la dècada.
Finalment arribem a Los Angeles, ja tenim ganes 
de tornar a veure edificis perquè el que és fins ara, 
portem uns quants dies veient grans extensions de 
terra, amb escassa vegetació i carreteres intermina
bles i molt rectes.

Un cop confirmem que estem a la carretera correcta, 
gairebé no podem fer altra cosa que continuar enda
vant per la carretera. Es com si la munió de cotxes 
t'empenyessin cap a no saps a on, però confies en 
què arribaràs a on tu vols. Triguem més d'una hora 
per travessar la ciutat per una carretera ràpida, fins 
a arribar a Santa Mónica, just a la costa. Realment, 
les platges de Califòrnia són com les 
que se'ns presenten a les sèries de la 
televisió.
Visitem Beverly Hills,  el passeig de la 
fama i Hollywood. Una de les perso
nes amb qui parlem, ens pregunta per 
què visitem Los Angeles. Li comentem 

que a Europa la tenim per una ciutat 
important. Ens comenta que no hi ha 
res interessant per veure, que només té 
renom per quan hi van les estrelles de 

Hollywood, però que no té més. Ens 
hem quedat de pedra i, a més a més, 
li donem la raó, ens ha decebut una 
miqueta. Es clar que ens hem deixat 
un munt de coses per visitar.

Les platges 
de la costa Oest
Des de Los Angeles a San Francisco, 
moltes de les poblacions tenen noms 
espanyols: Santa Mònica, Santa Bàr
bara, San Luis Obispo, Santa Maria... 
i per la bellesa dels seus paisatges, 
ens fa pensar que els espanyols que 
van conquerir aquestes terres eren 
molt llestos. Als indis els van deixar els 
deserts i els espanyols es van quedar

les terres més boniques i productives. Les diferents 
vistes que hi ha al llarg de tot el trajecte de la costa cap 
a San Francisco són dignes d'admirar. Fem nit a San 
Francisco i el viatge ja s'acaba. Després de 20 dies de 
viatge ens disposem a tornar cap a casa.
El retorn a casa comença amb el fet d'haver d'agafar 
l'avió a hores intempestives i passar per uns controls 
exagerats on es miren i remiren les màquines de fer 
fotos, de filmar, els mòbils, els souvenirs, i coses per
sonals. Et sents impotent de veure que fan el que volen 
amb el que tu tens a la motxilla. Si dius alguna cosa, 
et responen "Shut up and sit down", calla i seu. A més 

a més, una policia et magreja tot el cos, i amb tot l'en
renou encara colem un ganivet de plàstic per descuit 
nostre. Quina mala estona!

El pilot es passa el viatge enfilant núvols i no hem 
parat quiets ni un moment. Arribar a casa se'ns fa 
necessari. Tenim moltes ganes d'explicar les nostres 

experiències.
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Hereus i Pubilles 2007
PUBILLES I HEREUS 2007-2008

Passada la Festa Major, els hereus i pubilles d'aquest any volem compartir 
amb tots vosaltres aquest escrit per tal que ens conegueu una mica millor 
i per explicar-vos el principi de la nostra experiència i com ens plantegem 
aquest any de pubillatge que se'ns presenta.

Tot i que sembla que la primera impressió de molta 
gent és que en els darrers anys, i cada cop més, 
els joves ens presentem per a candidats només pels 
beneficis que en podem obtenir (dinars, sopars, sorti
des...), nosaltres volem demostrar que això no és així. 
Tots coincidim a dir que el motiu que va fer que ens 
presentéssim va ser que Vidreres és el poble on hem 
viscut gairebé tots des de ben petits i aquest és un bon 
moment per poder-lo representar, és a dir, "l'excusa" 
per fer poble. A més, any rere any, hem viscut aquesta 
tradició i molts de nosaltres esperàvem el moment en 
què ens tocaria, i tot i que ho vèiem lluny, ja ha arri
bat i ara és el moment de gaudir-lo. D'altra banda, la 

participació en tots els actes ens permetrà passar algu
nes estones amb els companys de tota la vida, ja que 
aquest any les nostres vides han començat a agafar 
camins molt diferents i això pot ser com l'excusa per 

saber com ens va tot i què és de la nostra vida.
El divendres de la Festa Major era el dia de la presentació 
dels hereus i pubilles d'enguany. Malgrat que va ser un 
acte molt curt, creiem que va ser i serà el pitjor que farem 
durant aquest any de pubillatge; probablement, coinci

dim tots a pensar-ho, per la vergonya que vam passar 
i pel que suposa haver de parlar amb públic, tot i que, 
per altra banda, va ser un acte molt important perquè el 
nostre poble pogués conèixer-nos una mica millor.
El dia més important, però, va ser el diumenge, el dia de 
l'elecció de la Pubilla i l'Hereu 2007. Aquella nit es pot

resumir en una sola paraula: nervis. Qui més qui menys, 
tots els candidats i candidates estàvem neguitosos per 
saber el resultat però, alhora, va ser una nit molt bonica 
que vam passar tots junts i que recordarem sempre.
El primer acte en què vam participar va ser el repar
timent de coques al pavelló. En un primer moment 

es pot pensar que és un acte més aviat avorrit, però 
nosaltres us podem ben assegurar que no. Durant una 
bona estona vam estar repartint coques sense parar, 
anant amunt i avall i intentant complaure tant els que 
encara no havien tastat res com els que ja repetien. 

L'11 de Setembre va ser la nostra següent trobada. 
Considerem molt interessant el fet de participar-hi, ja 

que molts no sabíem ni de la seva existència. Vam 
portar els rams de flors a la plaça que té per nom 
el dia d'aquesta diada i vam assistir al seguit d'actes 
que es van realitzar, tot acabant al Casino on s'havia 

preparat un bon "pica-pica".
Fins avui, són els actes en els quals hem col·laborat
i dels quals us podem comentar la nostra expe
riència; l'any de pubillatge acaba de començar i 
tindrem l'oportunitat de participar en molts més, 

dels quals probablement el més rellevant serà el 
Ranxo, treballarem amb els ranxers perquè un any 

més, la festa típica de Vidreres, tingui lloc en les 
millors condicions. El nostre propòsit és participar 
al màxim amb el poble. Esperem que sigui un bon 
any per a tots i fins a la pròxima!
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Parc d’activitats:
per la via judicial o per la dialogant?

SALVEM EL PLA DE VIDRERES
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Finalment ha arribat la sentència per la qual el Tribunal Superior de Justícia es posi- 
ciona davant la possible construcció d'un Parc d'Activitats a Vidreres. Els arguments  
de defensa del plet eren bàsicament el risc per ser zona inundable i les conseqüències 
ambientals que de la construcció de la zona industrial se'n poguessin derivar.

A aquestes evidències el jutge respon que "perquè 
una zona estigui classificada com a inundable, no 

vol dir que s'hagi d'inundar ni que no es puguin 
aplicar tècniques que ho impedeixin". Sota aquesta 
resposta, des de Salvem el Pla ens preguntem quina 
és la coherència que des del poder judicial pesa en 
aquesta sentència. Si són uns terrenys amb un fort 
risc d'inundació, fet que els vidrerencs coneixem i 
hem vist com es pot empantanegar tota aquella zona, 

com es pot quedar tan ample el jutge al·legant que 
"potser no s'inunda...".
Per tant, el futur del projecte es pot decidir per dues 
vies diferents. D'una banda, i continuant la via judicial, 
només queda l'opció de tirar endavant un recurs de 
cassació davant el Tribunal Suprem. Aquest camí -que 
continua liderant un moviment social- torna a ser llarg

i pendent d'arguments legals aliens a la població.
De l'altra, el jutge torna a posar en mans del govern 
local la decisió final d'aturar el projecte o tirar-lo 
endavant. Així, el futur del Pla de Vidreres i de les 
activitats que allà s'hi desenvolupin continua essent 
una decisió que pot prendre el Ple de l'Ajuntament de 

Vidreres, en conseqüència, el poble. Fa quatre anys 
que se'n va parlant als carrers, als bars, a les cases, 
als programes electorals, etc.
Des de Salvem el Pla sentim que manca molta infor
mació perquè la gent del poble tingui més eines per 
entendre què vol dir i quines incidències pot tenir un 
Parc d'Activitats. Va ser un projecte concebut sense 
tenir en compte l'opinió dels qui -si finalment esdevé- 
el viuran i/o  malviuran. No es va demanar a la gent 
si volien convertir una superfície similar a la del nucli 
urbà en naus i carrers asfaltats. No es va explicar que 
el desenvolupament d'una infraestructura d'aquestes

dimensions no deixa indiferent la població i el territori 
on s'assenta. No s'han avaluat els costos reals que 
pot suposar per al municipi a l'hora de mantenir una 

infraestructura d'aquestes dimensions, ni qui són els 
veritables beneficiaris. No es va demanar la paraula 

a la gent del carrer, perquè aquesta tampoc no tenia 
arguments -més enllà dels tòpics- per aixecar la veu. 
Davant de tant de no, ja és hora que el sí prengui 
la paraula. Que sí que volem estar més informats 
de quins podrien ser els sabors dolços i agres del 
Parc d'Activitats, que sí que estem disposats, com a 
vidrerencs, a reflexionar-hi i a aportar-hi la nostra 

mirada crítica. Que sí que volem que al poble es 
generi un debat des d'on poder visualitzar amb 

una mirada més neta el futur del poble. Que sí que 
volem que l'Ajuntament de Vidreres es replantegi 

tot el Pla General d'Ordenació Urbana, perquè 
d'aquesta planificació depèn en bona part el camí 
que esculli Vidreres per anar avançant en els pro
pers anys.
Així és que des de Salvem el Pla pensem que ara és 
el moment d'actuar, tant des de l'Ajuntament com des 

del carrer. Cal que cadascú de nosaltres expressi, amb 
suficient eines a la mà, què desitja per al municipi i 
com li agradaria que Vidreres esdevingués en el futur. 
Cal salvar el Pla de Vidreres per Vidreres, és a dir, 
el poble es mereix tenir l'oportunitat de repensar el 
projecte des del consens i no des de la imposició; des 
del diàleg i no des de manipulació de la informació. 
Certament creiem que si el poble és capaç d'asseure's 
a reflexionar i a projectar conjuntament, ja s'haurà 
assolit una bona fita. D'aquest intercanvi haurà de 
sorgir quina és la planificació que entre tots i d'una 
manera consensuada volem.
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Nou curs escolar
FRANCESC FALGUERAS I BAQUERO

Fa pocs dies ha començat el curs escolar 2 0 0 7 / 0 8 ,  ho ha fet amb aparent  
normalitat en tots els centres del nostre poble.

Enguany hi ha algunes novetats com la sisena hora a les 
escoles de primària, però també es repeteixen aquells 
fets característics de cada començament de curs, en 
què podem veure alguna llàgrima en els més petits, la 
cara de preocupació per saber quin o quina professora 
tindran, quan arribaran els llibres que els manquen, 

l'alegria de conèixer companys nous, de retrobar-se 
amb els del curs passat, aquella tranquil·litat que es 
respira a les llars de tota la vila i una llarga llista que 
podríem continuar i que, any rere any, es va repetint. 
Però sí que hi ha hagut un fet que m'ha cridat l'aten

ció, un fet del qual es va parlar, i molt, el curs passat
i del qual ara ningú no diu res. Em refereixo a l'estat 
de conservació de l'escola Sant Iscle. Tots recordem el 
poble empastifat de pancartes on s'exigia "l'escola nova 
ja" i es demanaven garanties de la solidesa de l'actual 
edifici. També el primer dia de classe he trobat a faltar tot 
aquell desplegament de mitjans de comunicació (emisso
res de ràdio, televisió, premsa, etc...) pel fet que els nens 
del Sant Iscle no podien entrar a les aules fins que no hi 

hagués totes les garanties que no passaria res.

Què ha canviat durant aquest any?
us ho puc explicar:
• En aquest any s'han fet importants avenços fins 

a cedir els terrenys de la nova escola al Departa
ment d'Educació.

• A l'edifici actual no s'hi ha fet res que no es portés 
a terme des de ja fa uns quants anys que, a més 
a més, és el que va recomanar el tècnic assessor 
de l'AMPA, i que consisteix en una visita del tècnic 
municipal per inspeccionar l'estat de l'edifici i un 
control de la teulada per evitar filtracions d'aigua. 

Res més.

Així doncs, què és el que ha canviat?
Per què es va fer tota aquella campanya?
Hi havia raons polítiques darrere de tot aquell enrenou? 

Qui estava al darrere de tot aquell trist afer?

Sincerament, crec que és molt fàcil posar la por al 

cos d'uns pares preocupats pels seus fills i engegar 
campanyes en contra de les institucions, però també 

penso que cal ser molt més respectuós i no aixecar la 
llebre sense tenir proves per acusar.

Considero que no s'hauria de barrejar educació amb 
política i molt menys per interessos partidistes. Al meu 

parer, hi ha àrees com la d'Educació, la de Serveis 
Socials, o la de Benestar i Família, en les quals tots 
els grups polítics haurien d'anar de la mà per poder 
progressar adequadament pel bé de tots.

Tan sols és una opinió.
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Carta oberta a Glòria Selis
ANTONI GISBERT IVERN, 

PRESIDENT D'UNIÓ DE LA FEDERACIÓ LOCAL DE CIU DE VIDRERES

Li faig aquesta carta oberta com a candidata de CiU a les passades eleccions munici
pals del 27 de maig a Vidreres, i ho faig un cop passada la contesa electoral perquè  
ningú no pugui dir que he influït en els resultats, ja que ara són els que són i tothom 
els sap i que ningú no pot canviar ni modificar.
Vostè va ser elegida candidata a l'Alcaldia per Ciu, 
primer a proposta dels sis membres del comitè local de 
Ciu i ratificat després per l'assemblea de militants de 

CiU amb 14 vots a favor i una abstenció.
Vostè, abans de ser nomenada, va ser molt afectuosa i 
correcta amb tothom i un cop va tenir el seu nomena
ment, ratificat per l'Assemblea, es va anar traient de 

sobre tothom qui li pogués fer ombra i es va acabar 
envoltant d'amics i coneguts sense importar massa la 

seva vàlua personal. Vostè ha destrossat la feina de 
CiU a Vidreres dels últims 6 anys i ho ha aconseguit 
amb molts pocs mesos.
Es va treure de sobre tots els membres d'Unió i va 
voler fer una llista només de Convergència, d'amics i 

coneguts que no li poguessin fer ombra. Es va treure 
de sobre a qui manava CDC local, tot aprofitant-se de 
les greus circumstàncies personals que passava aquesta 
persona; es va treure el seu número 2 de la llista, Sr. 
Palomo, nomenat moltes setmanes; es va treure de 
sobre en Jordi Camps que vostè volia situar de número
11 a la llista i que li feia por per la seva vàlua personal 
que és evident; també es va treure de sobre l'Antoni 
Fernandez, entre altres assumptes.

Es va passar la campanya "despotricant" sobre uns
i altres i presentant-se vostè com la gran reina del 
"mambo" i, a més, va tenir la gosadia d'anunciar dos 
dies abans de la contesa electoral que Glòria Selis 
faria uns resultats històrics a Vidreres. Realment tenia 
raó, 30% menys de vots que a les eleccions de 2003
i tenint en compte l'enorme creixement de població 
votant a Vidreres, que es pot situar en un 25% addici
onal, aproximadament. Els seus resultats són decebe
dors i històrics, però per avall i mai vistos a Vidreres a 
la nostra coalició.

Si vostè hagués sabut conservar la gent d'Unió 
hauria aconseguit un regidor més. I no parlem d'en 

Jordi Camps, situat de número 2, tal com li dema
naven les bases, n'hauria tret possiblement un 

altre. Imagini's amb cinc regidors el que es podia 
fer, a part d'un equip de govern fort i guanyador, 
Alcaldia, etc.
Va fer un pacte amb el PSC a la baixa, amb nocturni

tat i traïdoria, trist, i que va durar quatre dies perquè 
de seguida la van conèixer. Vostè políticament i com 

a persona és un autèntic desastre i el temps ja posarà 
les coses al seu lloc.
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Activitats
d’octubre a desembre de 2007

28 octubre 

18:00 h
TEATRE CASINO LA UNIÓ
TARDOR DE TEATRE: "EL TRAMPÓS ENTREMPAT"
DEL GRUP DE TEATRE RIELLENC
GRUP TEATRAL VIDRERENC

29 octubre 

18:00 h
BIBLIOTECA JOAN RIGAU I SALA 
"TORREM CASTANYES", CIA. PAÍS DE XAUXA 
BIBLIOTECA VIDRERES

4, 11, 18 i 25 novembre 

06:30 h
ANTIGA CASERNA DE VIDRERES 
EXCURSIONS PER DIFERENTS ENTORNS NATURALS 
DE LES COMARQUES GIRONINES 
GRUP EXCURSIONISTA VIDRERES 
(+info. 647 580 668 /  Pere)

1, 4, 11, 18 i 25 novembre

17:30 h
CASAL DEL JUBILAT i PENSIONISTA 
BALL DE TARDA
CASAL DEL JUBILAT i PENSIONISTA

3 novembre 

TARDA
PISTA D'AEROMODELISME 
CAMPIONAT DE CATALUNYA
i OPENINTERAUTONÒMIC (F2BIF2D)
CLUB AEROMODELISME VIDRERES

4 novembre 

MATÍ
PISTA D'AEROMODELISME 
CAMPIONAT DE CATALUNYA
i OPEN INTERAUTONÒMIC (F2BIF2D)
CLUB AEROMODELISME VIDRERES

4 novembre 

18:00 h
TEATRE CASINO LA UNIÓ
TARDOR DE TEATRE: "LA MORT D'UN VIATJANT"
DE LA CIA. LIAVOR D'ART 
GRUP TEATRAL VIDRERENC

8 novembre 

21:00 h
BIBLIOTECA DEL CASINO 
CAFÈ FILOSÒFIC 
GRUP VITRARIS

8 novembre 
18.00 h
BIBLIOTECA JOAN RIGAU I SALA
"AMB VEU DE MARE", A CÀRREC DE MONTSE DULCET
BIBLIOTECA VIDRERES

9 novembre 
20:00 h
TEATRE CASINO LA UNIÓ 
AUDICIÓ MUSICAL
ESCOLA DE MÚSICA MUNICIPAL DE VIDRERES

10 novembre 
18:00 h
TEATRE CASINO LA UNIÓ 
TARDOR DE TEATRE:
"AQUELLOS TANGOS Y BOLEROS" DE PERSY-SALGIL 
GRUP TEATRAL VIDRERENC

11 novembre 
17:30 h
TEATRE CASINO LA UNIÓ 
ESPECTACLE INFANTIL 
RIALLES VIDRERES
15 novembre 
21:00 h
CENTRE CÍVIC VIDRERES
I JORNADES DE TARDOR:
CONNECTA AMB ELS TEUS FILLS: PARLEM DE DROGUES 
AMPAS I AJUNTAMENT VIDRERES
16 novembre 
21:30 h
TEATRE CASINO LA UNIÓ 
CINEFÒRUM: AMORES PERROS 
(DIR. ALEJANDRO GONZALEZINARRITU)
GRUP VITRARIS

16 novembre 
21:00 h
CENTRE CÍVIC VIDRERES
PRESENTACIÓ AGENDA LLATINOAMERICANA 2008 
AMICS DE L'AGENDA LLATINOAMERICANA DE VIDRERES

17 i 18 novembre 
TOT EL DIA
FESTA PETITA (PROGRAMACIÓ A PART)
AJUNTAMENT DE VIDRERES

18 novembre 
10:00 h
PL. LLUÍS COMPANYS
FESTA PETITA VIDRERES: 4a RUTA DELS TAPERS.
TROBADA DE COTXES I MOTOS CLÀSSIQUES 
CLÀSSIC MOTOR CLUB VALL D'ARO
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18 novembre 

17:00 h
PL. LLUÍS COMPANYS
FESTA PETITA: AUDICIÓ DE SARDANES i CASTANYADA 
BELLA DANSA

18 novembre 

18:00 h
TEATRE CASINO LA UNIÓ
TARDOR DE TEATRE:"FORA DE MARE" DE LA CIA. A LES FOS
QUES
GRUP TEATRAL VIDRERENC

21 novembre 
18:00 h
BIBLIOTECA JOAN RIGAU I SALA 
"CONTES PER MENJAR", CIA. L'ESCARABAT 
BIBLIOTECA VIDRERES

22 novembre 

21:00 h
CENTRE CÍVIC VIDRERES
I JORNADES DE TARDOR:
PÈRDUES I CANVIS A L'ENTORN FAMILIAR 
AMPAS I AJUNTAMENT VIDRERES

23 novembre

21:30 h 
SAIA D'ACTES
CONFERÈNCIA: LA REPRESENTACIÓ DE LA PASSIÓ DE SANT 
ISCLE A VIDRERES (1750) A CÀRREC DE PEP VILA 
GRUP VITRARIS

23 novembre 

20:00 h
TEATRE CASINO LA UNIÓ 
AUDICIÓ MUSICAL
ESCOLA DE MÚSICA MUNICIPAL DE VIDRERES 
25 novembre 
18:00 h
TEATRE CASINO LA UNIÓ 
TARDOR DE TEATRE: "DRAPS BRUTS"
DEL GRUP TEATRAL VIDRERENC 
GRUP TEATRAL VIDRERENC

29 novembre 

21:00 h
CENTRE CÍVIC VIDRERES
I JORNADES DE TARDOR: LES RELACIONS FAMILIARS: ELS 
DIFERENTS ESTATS EMOCIONALS DELS ADOLESCENTS 
AMPASI AJUNTAMENT VIDRERES

30 novembre 

17:30 h
CASAL DEL JUBILAT i PENSIONISTA 
BALL - BERENAR
CASAL DEL JUBILAT i PENSIONISTA

2, 9, 16 23 i 30 DESEMBRE 

06:30 h
ANTIGA CASERNA DE VIDRERES 
EXCURSIONS PER DIFERENTS ENTORNS NATURALS 
DE LES COMARQUES GIRONINES 
GRUP EXCURSIONISTA VIDRERES 
(+info. 647 580 668 /  Pere)

2, 6, 8, 16, 23, 26 i 30 desembre 

17:30 h
CASAL DEL JUBILAT i PENSIONISTA 
BALL DE TARDA
CASAL DEL JUBILAT i PENSIONISTA

4 desembre 

18:00 h
BIBLIOTECA JOAN RIGAU I SALA 
"XERRADA/TALLER SOBRE JOGUINES"
A CÀRREC DE DOLORS ARQUÉ 
BIBLIOTECA VIDRERES

9 desembre 

17:00 h
TEATRE CASINO LA UNIÓ
FESTA DE SANTA LLÚCIA AMB SARDANES I BALL
BELLA DANSA

13 desembre 

21:00 h
BIBLIOTECA DEL CASINO 
CAFÈ FILOSÒFIC 
GRUP VITRARIS

14 desembre 

20:00 h
TEATRE CASINO LA UNIÓ 
AUDICIÓ MUSICAL
ESCOLA DE MÚSICA MUNICIPAL DE VIDRERES

16 desembre 

12:00 h
ESGLÉSIA DE VIDRERES 
CONCERT DE NADAL
ESCOLA DE MÚSICA MUNICIPAL DE VIDRERES

16 desembre 

17:30 h
TEATRE CASINO LA UNIÓ 
ESPECTACLE INFANTIL 
RIALLES VIDRERES

20 desembre 

18:00 h
BIBLIOTECA JOAN RIGAU I SALA 
"CONTES DE NADAL"
CIA. L'ESPINA DE LA SARDINA 
BIBLIOTECA VIDRERES
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21 desembre 

17:00 h
CENTRE DEL POBLE
CANTADA DE NADALES PEL CARRER
GRUP VITRARIS

21 desembre 
21:30 h
TEATRE CASINO LA UNIÓ 
CINEFÒRUM: ZONA LIBRE 
(DIR. AMOS GITAI)
GRUP VITRARIS

22 desembre 
18:30 h
PLAÇA DE L'ESGLÉSIA 
TIÓ POPULAR 
GRUP VITRARIS

22 desembre 
20:30 h

TEATRE CASINO LA UNIÓ 
RECITAL DE L'ORQUESTRA I CORALS 
ESCOLA DE MÚSICA MUNICIPAL DE VIDRERES

28 desembre 
17:30 h
CASAL DEL JUBILAT i PENSIONISTA 
BALL-BERENAR
CASAL DEL JUBILAT i PENSIONISTA

29 desembre 
12:00 h
PLAÇA DE L'ESGLÉSIA
RECOLLIDA DE CARTES PEL CARTER REIAL
COMISSIÓ DE REIS

5 gener 

18:00 h
RECORREGUT PER LA VILA 
CAVALCADA DE REIS 
COMISSIÓ DE REIS

o
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Fem poble tot entretenint-nos
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HORiTZONTALS
1. Divertida, agradable, distreta. Escomet 
algú per fer-li mal, ferir-lo o, fins i tot, 
matar-lo. 2. Lloc de Copenhaguen fantàstic 
per passar-hi l'eternitat. Element metàl·lic 
del grup del platí de símbol Os. 3. Producte 
per untar que porta la policia. Apa, ocell, 
a l'inrevés. En certes contrades de Girona, i 
a Vidreres, fer això a pèl i repèl a algú, és 
robar-lo o deixar-lo sense res. 4. Condició 
de normal. Lleure. 5. Diada muda. Flaira. 
Home jove, invertit. Sigla d'aquell cardinal 
que no s'ha de perdre mai. 6. Al revés, 
vint-i-un. Gènere poètic antic que consis
teix en un refrany glossat per dues sèries 
d'estrofes, enllaçant el darrer vers de cada 
una amb el primer vers següent. 7. Centre 
de diari. La te. Un bon tros de folre. Nom 
que a Cassà es dóna a la biga que sosté 
la corriola del pou. 8. Erra. Mesuraries a 
pams. Ties mudes. 9. Atribuirem a algú 
la responsabilitat o culpa d'alguna cosa. 
Forma d'anar. 10. Al revés, sac més gros 
que el normal. Nom d'un castell que hi ha 
dintre de Copenhaguen.

VERTiCALS
1. Paraula empordanesa per dir cuidaria bé 
persones, animals o coses de manera que no 
els hi manqui allò que necessiten. 2. Successió 
de sons agradable a l'orella. Mil cent romans. 
3. Sobirà d'un emirat. Obertura practicada 
en un sostre o a terra. 4. Cos d'ànec. Tothom 
sap que no va ser fet en un dia. Segons com, 
més. 5. Pagament o cobrament anual que pot 
ser fragmentat en terminis menors. 6. Enfello- 
nit, irritat, de baix a dalt. Gran quantitat d'ai
gua salada. 7. Crit de dolor. Centre de mira. 
Claror que fa un llum. 8. Home que llaurant 
o cavant el seu tros procura engrandir-lo tre
ballant dins el del seu veí. 9. Sorteig. Cap
girat nom d'home. 10. L'est. Animaré el foc 
movent els tions perquè cremin millor. Símbol 
del nitrogen. 11. Odi mal dit. Nota musical 
donada a la biorxa. Capgirada plana de la 
Garrotxa regada pel Fluvià. 12. A..., de tant 
en tant. Negació. 13. Al revés, sender, cami
noi, corriol. Donar la gana. 14. Sacerdot, 
exsenador i lluitador antifranquista (1932
2007) candidat al premi Nobel de la Pau en 
tres ocasions: 1975, 76 i 77.

Sudoku
C. LLUIS

Com 
s'hi juga:

Cal omplir les 
caselles buides 

amb els números 
de l'1 al 9 sense 

repetir-ne cap 
en una mateixa 
fila, columna o 
quadre interior.

Una dita dins la sopa
C. LLUIS

Hi hem posat el nom de 17 estats membres de la Unió Europea.
Amb les lletres escadusseres heu de poder llegir un refrany força conegut.
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